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1. Návrh poslanců Zbyňka Stanjury, Petra Fialy, Jany Černochové a dalších na vydání
zákona, kterým se mění zákon č. 300/2020 Sb., o prominutí pojistného na sociální
zabezpečení  a  příspěvku  na  státní  politiku  zaměstnanosti  placeného  některými
zaměstnavateli jako poplatníky v souvislosti s mimořádnými opatřeními při epidemii
v roce 2020 /sněmovní tisk 947/ - prvé čtení podle § 90 odst. 2 

2. Návrh poslanců Zbyňka Stanjury, Petra Fialy, Jany Černochové a dalších na vydání
zákona,  kterým  se  mění  zákon  č.  136/2020  Sb.,  o  některých  úpravách  v  oblasti
pojistnéhona  sociální  zabezpečení  a  příspěvku  na  státní  politiku  zaměstnanosti
adůchodového pojištění v souvislosti s mimořádnými opatřeními při epidemii v roce
2020 /sněmovní tisk 948/ - prvé čtení podle § 90 odst. 2 

3. Senátní návrh zákona, o zvláštním opatření zmírňujícím dopady zákona č. 159/2020
Sb.,  o kompenzačním bonusu v souvislosti  s  krizovými opatřeními v souvislosti  s
výskytem  koronaviru  SARS  CoV-2,  ve  znění  pozdějších  předpisů,  do  rozpočtů
územních samosprávných celků /sněmovní tisk 959/ - prvé čtení podle § 90 odst. 2 

4.  Návrh  poslanců  Víta  Kaňkovského,  Václava  Klause,  Pavly  Golasowské,  Mariana
Jurečky, Pavla Bělobrádka, Stanislava Juránka, Ondřeje Benešíka, Jana Čižinského,
Marka Výborného, Jana Bartoška a Jiřího Miholy na vydání zákona, kterým se mění
zákon č. 329/2011 Sb., o poskytování dávek osobám se zdravotním postižením a o
změně souvisejících zákonů, ve znění pozdějších předpisů /sněmovní tisk 896/ - prvé
čtení podle § 90 odst. 2 

5. Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 586/1992 Sb., o daních z příjmů, ve
znění  pozdějších  předpisů,  a  některé  další  zákony  v  souvislosti  s  paušální  daní
/sněmovní tisk 922/ - druhé čtení 

6. Podpora OSVČ působících v oblasti živé kultury 
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7.  Návrh  poslanců Dominika Feriho,  Radky Maxové,  Jana Bauera,  Olgy Richterové,
Aleny Gajdůškové,  Pavly Golasowské,  Jana Farského a dalších na vydání zákona,
kterým se mění zákon č. 187/2006 Sb., o nemocenském pojištění, ve znění pozdějších
předpisů /sněmovní tisk 182/ - prvé čtení 

8. Návrh poslanců Víta Rakušana, Věry Kovářové, Jana Farského, Petra Gazdíka, Jany
Krutákové a Petra Pávka na vydání zákona, kterým se mění zákon č. 187/2006 Sb., o
nemocenském pojištění, ve znění pozdějších předpisů /sněmovní tisk 854/ - prvé čtení
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Zahájení schůze Poslanecké sněmovny
10. září 2020

Přítomno: 112 poslanců

(Schůze zahájena v 10.00 hodin.)

Předseda  PSP  Radek  Vondráček:  Vážené  paní  poslankyně,  vážení  páni
poslanci, vážení členové vlády, zahajuji 59. schůzi Poslanecké sněmovny a všechny vás
zde vítám. 

Aby byla zaznamenána naše účast, tak jsem vás nejprve odhlásil a požádám vás,
abyste se přihlásili svými identifikačními kartami. 

Schůzi jsem svolal podle § 51 odst. 4 našeho jednacího řádu na základě žádosti 46
poslanců.  Pozvánka  vám byla  rozeslána  ve  čtvrtek  3.  září  tohoto  roku  elektronickou
poštou. 

Nyní bychom přistoupili ke zvolení ověřovatelů této schůze. Navrhuji, abychom
určili paní poslankyni Janu Černochovou a poslance Tomáše Vymazala. Ptám se, zda má
někdo jiný návrh. Nikoho nevidím. 

Zahajuji tedy hlasování. Ptám se, kdo je pro. Kdo je proti? 

Hlasování  pořadové  číslo 1,  přihlášeno  je  93,  pro  93,  proti  nikdo.  Návrh  byl
přijat. Konstatuji, že jsme ověřovateli 59. schůze Poslanecké sněmovny určili poslankyni
Janu Černochovou a poslance Tomáše Vymazala. 

Na  základě  dohody  z grémia  a  dohody  poslaneckých  klubů  konstatuji,  že
poslanci, kteří nejsou přítomni ani nejsou omluveni písemně, se považují za omluvené na
základě dohody, neboť budeme zasedat v takzvaném polovičním formátu s ohledem na
epidemiologickou situaci. 

Z členů vlády se omlouvají: Andrej Babiš z pracovních důvodů, Marie Benešová
–  zahraniční  cesta,  Klára  Dostálová  –  pracovní  důvody,  Lubomír  Metnar  –  pracovní
důvody, Tomáš Petříček – pracovní důvody, Robert Plaga – pracovní důvody, Miroslav
Toman  –  pracovní  důvody,  Adam Vojtěch  –  zdravotní  důvody,  Lubomír  Zaorálek  –
pracovní důvody. 

Nyní  bychom tedy přistoupili  ke  stanovení  pořadu 59.  schůze,  jehož návrh  je
uveden na pozvánce.  Upozorňuji  na to,  že podle § 54 odst. 7 zákona o jednacím řádu
rozhodne Sněmovna pouze o pořadu uvedeném v žádosti. Nelze navrhnout žádnou změnu
ani doplnění pořadu, rovněž nelze rozšiřovat schválený pořad schůze. 

V tuto  chvíli  eviduji  písemně  jednu  přihlášku  s přednostním  právem.  Pan
poslanec  Černohorský  se  přihlásil,  disponuje  přednostním  právem.  (Poslanec
Černohorský nemá v tuto chvíli zájem vystoupit.) V tuto chvíli ne. Dobře, v tom případě
s přednostním právem se hlásí pan místopředseda Fiala. (Silný hluk v sále.) Poprosím už
všechny  přítomné  v sále  o klid.  Požádám  vás,  abyste  zaujali  svá  místa  a  umožnili
vystoupení svým kolegům. Děkuji. 
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Pane místopředsedo, máte slovo. 

Místopředseda PSP Petr Fiala: Vážené paní poslankyně, vážení páni poslanci,
vážení členové vlády, když jsme svolávali tuto mimořádnou schůzi, tak jsme samozřejmě
netušili,  v jakých  podmínkách  se  bude  konat  a  jak  se  zhorší  situace  v souvislosti
s koronavirem.  Samozřejmě bych byl  v pokušení  teď mluvit  o tom, jak neúčinná nebo
účinná jsou vládní opatření, jaké zmatky fungují, proč opět máme plošná opatření a co
všechno vláda slíbila a nedodržela. 

Ale já to teď v tuto chvíli neudělám, protože my jsme svolali tuto schůzi proto,
abychom  za  Občanskou  demokratickou  stranu  tady  mohli  projednat  tři  konstruktivní
návrhy.  Návrhy,  které  mají  pomoci  živnostníkům,  drobným  podnikatelům,  malým
podnikatelům a  krajům.  Návrhy,  které  jsou podle  nás  nutné a  které  hlavně  nesnesou
odkladu.  Věřím,  že  na debatu o tom,  co se  děje  s koronavirem,  s nemocí  COVID-19,
jakým způsobem k tomu vláda  přistupuje  a  jakým způsobem to  nezvládá,  že  na tuto
debatu budeme mít v následujících dnech nepochybně dost času. (Hluk v sále trvá.) 

Vracím se tedy k těm třem návrhům, o kterých dnes chceme mluvit a o kterých
vás chci přesvědčit, že jsou hodny spolu s dalšími návrhy opozičních stran toho, aby byly
projednány na této mimořádné schůzi a aby se nestalo to, že nebude schválený program a
že se tomu nebudeme moci věnovat. 

Předseda PSP Radek Vondráček: Já vás přeruším, pane místopředsedo. Ačkoliv
jsme  zde  v redukovaném  počtu,  mám  pocit,  že  ta  atmosféra  není  důstojná.  Prosím,
umožněte vystoupení svého kolegy. Děkuji. 

Místopředseda  PSP Petr  Fiala:  Také  děkuji.  Občanská  demokratická  strana
letos na jaře navrhla odpuštění sociálních odvodů malým firmám a odpuštění sociálního
pojištění živnostníkům. Vláda si naše návrhy po jistém váhání – ale to v tuhle chvíli není
důležité – vláda si tehdy naše návrhy osvojila, ale jak asi všichni víte, teď tato podpora
skončila,  končí.  A my jsme přesvědčeni,  že  to za  této situace není  správné,  že by ta
podpora měla zůstat zachována až do konce roku 2020. (Hluk v sále trvá.) 

Myslím, že dnes je úplně jasné všem, že koronavirová krize neskončila. Dnes je
také jasné,  že šíření viru se prakticky vymklo  jakékoliv kontrole,  chytrá  karanténa se
rozpadla,  nikdy nezačala fungovat.  A myslím si,  že je  nám také všem jasné,  dámy a
pánové,  že  nikdo  z nás  neví,  jak  se  bude  situace  vyvíjet  za  měsíc,  jak  to  tady bude
vypadat. A v této situaci – 

Předseda PSP Radek Vondráček: Pane předsedo, ještě jednou. (Zvoní zvonkem
pro uklidnění v sále.) Tak ještě jednou. Ti z vás, kteří si potřebujete něco povídat, běžte
ven, nechte vystoupit pana místopředsedu. Děkuji. 

Místopředseda PSP Petr Fiala: A v této situaci, ve které jsme, je podle našeho
názoru skoro naší povinností, nebo určitě naší povinností, pomoci a poskytnout alespoň
nějakou jistotu těm nejmenším, těm nezranitelnějším a těm nepočetnějším účastníkům
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naší ekonomiky,  aby měli  čas se  zotavit  a aby měli  jistotu alespoň nějaké minimální
pomoci ze strany státu. 

A já bych chtěl v této souvislosti požádat, a taky to dělám, vládní poslankyně a
vládní  poslance,  aby v tomto  případě nehleděli  na to,  že  tady je  nesouhlas  některých
rezortů,  že  vláda  s našimi  – nebo některé  rezorty – s našimi  návrhy nesouhlasí.  Já  si
myslím, že to dělají z principu, je to jakýsi Pavlovův reflex.  No prostě jsou to návrhy
opozice, tak to odmítneme. To se nakonec dělo i na jaře, ale nakonec ty návrhy,  které
přišly z opozice, ale které se právě týkaly této pomoci, nakonec byly i vládními poslanci
odsouhlaseny. Tak prosím vás i dnes trošku přehlédněte, nebo povzneste se nad to, jaké je
stanovisko vlády, a pojďte udělat něco pro živnostníky a drobné podnikatele. 

V tomto  případě  ty  argumenty  vládních  rezortů  nemůžeme  brát  úplně  vážně.
Když  tam třeba čteme nebo slyšíme,  že tento druh podpory nahradí kurzarbeit.  No, i
kdybych tento argument přijal, tak podle odhadu, kdy by mohl být kurzarbeit schválen a
mohl  začít  platit,  tak je  to  někdy v listopadu.  A když  slyšíme nebo vidíme,  jak jsou
administrativně náročné ty projekty,  které se připraví, tak je také jasné, že letos by ty
peníze a tu podporu viděl vlastně málokdo. A ti drobní živnostníci, nebo živnostníci a
drobní podnikatelé, prostě nemohou čekat. 

Kouzlo  těch  našich  návrhů,  ta  jednoduchost,  je  v tom,  že  prominutí  placení
pojistného  na  sociální  zabezpečení  a  příspěvku  na  státní  politiku  zaměstnanosti  za
zaměstnance firmám do 50 zaměstnanců a prodloužení odložení a prominutí části záloh
na  pojistné,  důchodové  pojištění  a  příspěvku  na  státní  politiku  zaměstnanosti  u osob
samostatně  výdělečně  činných,  ta  jednoduchost,  to  kouzlo  spočívá  v tom,  že  jsou
předvídatelné, automatické, nepředstavují vůbec žádnou zátěž a všichni by je přivítali. 

Další  vládní  argument,  proč  to  nejde,  je  rozpočtový.  Dohromady  prý  jde
o 28 miliard korun. Ale to prosím není pravda. I kdyby to pravda byla, tak to přece není
důležité.  V této  Sněmovně  našel  podporu  astronomický  dluh,  astronomický  schodek
500 miliard korun. A ty argumenty, které jsme slyšeli, byly, že se má jednat o investice,
protože tou krizí se přece musíme proinvestovat. A přitom když se podíváme na to, kolik
z toho dluhu, z toho 500miliardového deficitu,  je investic,  tak zjistíme podle propočtu
Národní rozpočtové rady,  že na investice je tam vyčleněno asi 30 miliard – 30 miliard
z 500 miliard. Ani u těchto 30 miliard není tak jasné, že je vláda vlastně dokáže v tomto
roce efektivně využít. Takže ten 500miliardový deficit, to je spíš jakýsi opulentní švédský
stůl, z kterého premiér a další členové vlády ukrajují nebo rozdávají různé části, mají tady
rezervu na to, aby si mohli kupovat voliče. 

To  ale  není  ta  skutečná  pomoc.  Ale  toto,  co  my  navrhujeme,  skutečně
živnostníkům  a  malým  podnikatelům  pomůže,  pomůže  to  těm  nejmenším  a
nejzranitelnějším.  A  jako  Poslanecká  sněmovna  bychom  také  vyslali  signál,  že  si
všímáme  potřeby  milionů  živnostníků,  drobných  firem,  že  pomáháme  lidem,  že
udržujeme  pracovní  místa,  že  bráníme  tomu,  aby  se  firmy  dostaly  do  platební
neschopnosti. Že prostě vnímáme, co se v ekonomice děje, a že jsme připraveni pomoci. 

Třetí návrh je trošku jiný. Ten třetí návrh, kde vás chci také požádat o podporu, je
to návrh ze Senátu, je to návrh, který nese také stopu činnosti Občanské demokratické
strany. A ten návrh říká, že chceme poskytnout krajům jednorázový příspěvek ze státního
rozpočtu ve výši 500 korun na každého obyvatele kraje. To je nejlepší investice, kterou
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můžeme udělat,  protože peníze zůstanou v krajích,  neztratí  se v nějaké administrativě,
nikdo  je  neprojí.  Jsem  přesvědčen,  že  při  těch  rozpočtových  výpadcích,  které  kraje
v důsledku  koronavirové  krize  mají,  tak  právě  tyto  peníze  skončí  velmi  rychle
v regionální ekonomice, a tím pomohou ekonomice celé České republiky. Dokázali jsme
to udělat v případě obcí. Byl to opět náš návrh. Náš, řekl bych, i tlak, který byl nakonec
úspěšný. Udělejme to i v případě krajů, bude to velmi potřebné a pomůže to samozřejmě
krajům, ale hlavně to pomůže jejich obyvatelům. 

Dámy a pánové, koronavirová krize nekončí, je to zjevné i z toho, jak jsme tady
v polovičním formátu,  jaká  opatření  se  přijímají,  že  tady mluvím opět  po  delší  době
v roušce. Nikdo neví, nikdo z nás neví, jak dlouho to bude trvat, co se bude dít v naší
zemi za pár dnů, co se bude dít v naší zemi za pár týdnů, v jaké budeme situaci. Sám pan
premiér ještě nedávno mluvil o tom, vykřikoval do celého světa, že Česká republika je
premiantem v boji  s virem.  Ale pokud jsem ho dobře poslouchal,  tak včera  v médiích
připustil,  že  Českou  republiku  čeká  těžký  podzim.  A  já  v tomto  případě  výjimečně
s panem premiérem souhlasím. A bohužel na tom, že nás čeká těžký podzim, nese kus
viny, velký díl viny, i vláda, která promarnila řadu měsíců, které měla k tomu, abychom
se  připravili  na  horší  scénáře.  Řadu  měsíců,  které  vláda  získala  díky  neuvěřitelné
disciplinovanosti českých občanů, české společnosti, letos na jaře. Byly to měsíce, kdy
jsme se mohli připravit na další souboj s koronavirem, a ty poslední měsíce místo toho
byly ve znamení chaosu, absolutního chaosu a diletantismu. 

Ale já si dnes nechci vyřizovat účty s neschopnou vládou, nebudu to dělat, bude
na to ještě dost příležitostí. Já dnes chci, abychom pomohli statisícům lidí, kteří tu naši
pomoc budou v dobách nejistoty,  která nás čeká,  i  nadále potřebovat.  Proto jsme sem
přišli  s těmito  třemi  –  za  Občanskou  demokratickou  stranu  –  třemi  konstruktivními
návrhy,  a já bych očekával,  žádám vás o to,  aby je podpořili  i  poslanci a poslankyně
vládní koalice. Děkuji za pozornost. 

Předseda  PSP  Radek  Vondráček:  Já  vám  děkuji.  Tak  nyní  zde  mám  dvě
písemné přihlášky s přednostním právem. Připomínám, diskutujeme ke schválení pořadu
schůze.  Pan místopředseda Černohorský,  poté pan předseda Kalousek.  A mám zde tři
přihlášky z místa – pan předseda Jurečka, pan místopředseda Okamura a pan předseda
Radim Fiala. To je v tuto chvíli vše do diskuze k pořadu schůze. Prosím, máte slovo. 

Poslanec Lukáš Černohorský: Děkuji za slovo, pane předsedo. První vlnu jsme
ze zdravotního hlediska zvládli  relativně dobře. Stálo nás to ovšem ohromné finanční,
zdravotní,  morální  a  další  zdroje.  Vypnutí  ekonomiky  způsobilo ztrátu,  nebo způsobí
ztrátu tisíců pracovních míst a přineslo ekonomickou nejistotu pro stát, firmy a zejména
rodiny. 

Nepřineslo ale to nejpodstatnější, a to je ponaučení. To ponaučení, které by nás
připravilo na budoucnost. Na budoucnost, jejíž součástí je bohužel i onemocnění covid.
Bylo  tak  krátkozraké  a  z dnešního  pohledu  tragické  hovořit  o České  republice  jako
o premiantovi v boji proti covidu. A jak by se mělo postupovat, jsme s Piráty představili
v květnu  pod heslem Budoucnost  řešíme teď.  Z našich opatření  byl  převzat  například
semafor, který pan ministr nedávno prezentoval. 
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Každopádně bych se vrátil  ke krokům vlády.  Již 11. 8. se odborná skupina na
Ministerstvu zdravotnictví shodla na nošení roušek ve vnitřních prostorách na území celé
České republiky od 1. 9. Toto opatření bylo vzápětí vyhlášeno panem ministrem, bylo
projednáno  s panem  premiérem,  nebo  bylo  konzultováno  v jeho  Národní  radě  pro
zdravotní rizika, došlo k vyhlášení, ale následně pan premiér... na základě přímé žádosti
pana premiéra bylo staženo. 

Premiér  také  vydává  ničím nepodložená  stanoviska  o slábnutí  viru,  která  jsou
v přímém rozporu s tím, co tvrdí odborná epidemiologická skupina ministerstva, totiž že
zatím neexistují  vědecké  důkazy  o klesající  virulenci  koronaviru.  Jedinými  výzkumy,
kterými se pan premiér evidentně řídí, jsou pouze ty marketingové. Poslanecká sněmovna
přijala  již  4. 6.  jedenáct  usnesení  navržených  Piráty,  která  jasně  ukazovala,  že  jsme
věděli,  a tím, že jste to kolegové tady akceptovali,  tak předpokládám, že i vy,  že jste
předpokládali  nebezpečí  druhé  vlny.  Usnesení  byla  schválena  a  obsahovala  konkrétní
kroky, na co se zaměřit u národní strategie testování. V tomto případě jsme se účastnili
následně  i  připomínkování.  V mnoha  případech  byla  tato  usnesení  splněna  pouze
částečně. V rámci připomínkování bylo za poslanecký klub odesláno několik připomínek.
Všechny byly označeny jako velmi dobré a většinově byly akceptovány. 

V tuto  chvíli  nám  zbývá  několik  záležitostí.  První  samozřejmě  je  dotáhnout
metodiku pro odběrová místa, aby se lidé nenakazili na tom místě. A metodiku pro laby,
aby posílaly SMS zprávy hned poté, co mají výsledky. 

Další  je  mít  jasnou  komunikaci.  Kdo  sděluje  opatření,  v jakém  intervalu  a
s odbornými zdůvodněními. 

A třetí, co je používání otevřených zdrojů. Protože v tuto chvíli testujeme zhruba
asi 15 tisíc testů, ale potřebujeme se dostat na zhruba nějakých 30 tisíc testů. Akademie
věd ČR již má naše české kity, ale otázkou zůstává, zdali k nim máme dostatek strojů.
V tomto  případě bychom nemuseli  svolávat  tuto mimořádnou  schůzi  v případě,  že  by
vláda plnila to, k čemu ji vyzvala již dávno Poslanecká sněmovna. 

Rád  bych  tedy  požádal,  abyste  podpořili  program  této  schůze,  v rámci  které
kolegové z opozice předkládají jednotlivé body, které jsou však reakcí na selhání, kterých
se dopustili buď jednotliví členové vlády, nebo konkrétně premiér. 

Děkuji za pozornost. 

Předseda PSP Radek Vondráček: Já vám děkuji. Nyní poprosím pana předsedu
Kalouska s přednostním právem. 

Poslanec Miroslav Kalousek: Děkuji za slovo. Dámy a pánové, dovolte, abych
vás krátce upozornil na životní situaci lidí, kteří netvoří příliš velkou skupinu, ale jsou
nesmírně  důležití  pro  kulturní  a  duchovní  život  v České  republice,  a  to  jsou  osoby
samostatně výdělečně činné v živé kultuře. Typickým příkladem jsou třeba hudebníci, ale
samozřejmě nejenom hudebníci. To jsou lidé, kteří  musí  dnes a denně tvrdě trénovat.
Jejich hlavním zaměstnáním je,  že cvičí,  ale odměnu dostávají  pouze za zrealizovaná
představení. 
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Osoby samostatně  výdělečně  činné  mohly  čerpat  ve  dvou  časových  obdobích
takzvanou Pětadvacítku podle zákona o kompenzačním bonusu, ale to období skončilo
9. června.  Od 9. června se opět mohly otevřít  restaurace a obchody,  takže pro drtivou
většinu  živnostníků  začala  zase  možnost  vydělávat.  Nicméně  v oblasti  kultury  tvrdá
omezení  platila  dál,  zrušila  se  celá  řada festivalů,  omezila  se  představení  a  léto bylo
v podstatě mrtvé. 

Ti  lidé  jsou  bez  prostředků.  Mohou  si  samozřejmě  jít  sednout  za  kasu  nebo
mohou  jít  na  stavbu  dělat  stavební  dělníky  či  cokoli  jiného,  ale  pak  přijdou  o  tu
kompetenci, protože nebudou moci denně cvičit. O tu kompetenci nepřijdou jenom oni,
o tu kompetenci přijdeme my. To je obrovský kapitál, který v těchto lidech je, a pokud
nenajdeme způsob, jak jim pomoci, tak o ten kapitál přijdeme. 

V zákoně o kompenzačním bonusu je možnost pro vládu – tady se obracím na
vládu – že pro období od 9. června do 31. srpna může svým nařízením schválit ještě jedno
časové období pro obory,  které byly omezeny,  a pro dny,  kdy ta omezení  platila. Do
31. srpna platila  velmi  tvrdá  omezení  v oblasti  živé  kultury  a  já  bych  vás  dnes  chtěl
požádat o podporu, abychom přijali usnesení, kdy vládu vyzveme, aby svým nařízením
aktivovala třetí časové období kompenzačního bonusu pro osoby samostatně výdělečně
činné  v živé  kultuře.  Nejedná  se  o nějak  ohromující  částku.  Pohybujeme  se  ve
stamilionech, určitě se nepohybujeme v miliardách, ale pro ty lidi, pro jejich práci a pro
pokračování jejich kariéry je to naprosto klíčové rozhodnutí. 

Děkuji za pozornost. 

Předseda PSP Radek Vondráček: Děkuji vám. O slovo požádal s přednostním
právem pan předseda Jurečka. 

Poslanec  Marian  Jurečka:  Děkuji.  Vážený  pane  předsedo,  vážená  paní
ministryně  (Maláčová)  –  jediná  členka  vlády,  která  dnes  přišla,  děkuji  za  to  –,  milé
kolegyně,  kolegové,  já bych chtěl tady na úvod říci,  že samozřejmě v těchto dnech je
velmi intenzivní debata nad otázkou opětovného rozšiřování covidu v naší populaci, je
debata o tom, jaká opatření jsou přijímána, jaký mají smysl, jak jsou efektivní. Já to tady
nechci rozebírat a zneužívat toho, že mám teď v této schůzi přednostní právo. Já se budu
ve svém příspěvku věnovat především tomu, proč jsme tuto schůzi svolávali. 

Chci tady ale v úvodu říci,  že za KDU-ČSL budeme v úterý navrhovat  zařadit
jako  první  bod té  řádné schůze informaci  vlády o opatřeních v rámci  covidu  v České
republice, aby tady byly představeny další kroky, co můžeme očekávat, abychom věděli,
kdo  vlastně  dnes  řídí  tu  situaci,  kdo  je  za  to  zodpovědný,  jací  odborníci  dnes  jsou
v nejužším týmu, proč není svolán krizový štáb, jaká opatření se mohou očekávat pro
skupiny lidí, kteří mají nejen nad 60 let, ale jsou to třeba chroničtí pacienti nebo jsou to
také ohrožené skupiny, jako prodavači, prodavačky a podobně. Když jsem četl včerejší
vyjádření o rozhodnutí vlády, že se budou distribuovat roušky a respirátory lidem nad 60
let,  určitě  je  to  jeden  z kroků,  který  lze  kvitovat,  ale  musíme  se  ptát,  co  ty  ostatní
ohrožené skupiny, jak ony budou podpořeny a chráněny. 

Avizuji tady s dostatečným předstihem, že budeme žádat o zařazení tohoto bodu.
Myslím si, že to bude příští týden naprosto namístě, a byl bych velmi rád, aby ten bod byl
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zařazen, aby byl řádně projednán i s účastí kompetentních ministrů včetně pana premiéra.
Pokud by to bylo smeteno ze stolu, pak budu iniciovat za opozici a budu žádat ostatní
opoziční partnery o svolání mimořádné schůze k tomuto tématu. To tady chci předeslat. 

Teď k této schůzi, která byla iniciována. My jsme za KDU-ČSL tady navrhli dva
body, o kterých si myslíme, že jsou velmi důležité pro občany této země. Ten jeden bod
je dokonce vládní návrh zákona. Je to vládní návrh zákona, který se týká paušální daně.
Je to tisk 922. Takže to není, že bychom tady na tuto schůzi chtěli tlačit nějaký bod, který
je čistě jenom opoziční, ale myslím si, že tento bod si zasluhuje, aby byl projednán, a my
za KDU-ČSL k němu přidáváme pro nás velmi důležité téma, o kterém, jak jsem si všiml,
začali mluvit i někteří členové vlády včetně paní ministryně Maláčové, a sice dlouhodobý
systematický příspěvek,  zvýšení důchodů maminkám o 500 korun za každé vychované
dítě. My jsme to už v Poslanecké sněmovně navrhovali opakovaně ve vícero materiálech
za  poslední  dva  roky.  V loňském  roce,  když  jsme  předkládali  malou  důchodovou
reformu, tak jsme tento bod také zmiňovali ve více než deseti bodech, které jsme tehdy
předložili.  Považujeme  za důležité,  aby se  systematicky  řešila  oblast  důchodů.  To se
bohužel neděje a je evidentní, že se to ani do konce volebního období nestihne, byť tady
byla svolána široká spolupráce expertů i politiků napříč politickým spektrem do komise
pro spravedlivé  důchody.  Já  oceňuji,  že  ta  komise  vznikla  a  fungovala.  Odpracovala
velký kuse práce, ale mrzí mě a štve, že víceméně za poslední rok, když už hlavní závěry
byly publikovány, se nepodařilo ani o píď posunout to, aby tady byl nějaký systematický
návrh změn legislativy a parametrů v rámci důchodového systému. 

Proč  my  navrhujeme  těch  500  korun  maminkám,  zvýšení  důchodů  měsíčně?
Protože když se podíváme na systém výpočtu našich důchodů, tak jediná zásluhovost,
která je tam oceněna, je zásluhovost ve finanční rovině, jaké měli lidé výdělky v průběhu
svého života. A tady je potřeba se před těmi maminkami sklonit a uznat, že tyto ženy,
které vychovávaly děti,  obětovaly část své kariéry,  svého života pro to, aby tady byla
dnes  generace,  která  důchodový  systém  živí  a  táhne,  ale  ony  jsou  za  to  fakticky
potrestány. Měly nižší výdělky, nemohly tak rozvíjet svoji kariéru a dnes – statisticky je
to evidentní  – jsou tyto skupiny žen, které  mají  jedno, dvě a více dětí,  a podotýkám,
odpracovaly 35 let, velmi znevýhodněny a jejich důchod je nižší v průměru o více než
dva tisíce korun oproti důchodu průměrnému. Je to jedna z nejvíce postižených skupin, na
kterou i teď právě dopadá velmi silně extrémně narůstající inflace. 

Já vidím, že jsou tady snahy vlády plošně pomoci všem důchodcům, ale byl bych
velmi rád, abychom v době, kdy si na to půjčujeme, a budou to platit ony děti a vnoučata
těch,  o kterých se dnes bavíme,  kteří  pobírají  starobní penzi,  tak abychom především
pomáhali těm, co to opravdu nejvíce potřebují, těm, co bojují o to, aby zaplatili náklady
na  bydlení,  na  potraviny,  na  ošacení,  na  léky,  na  zdravotní  péči.  A  to  mně  v těch
opatřeních vlády velmi chybí. Proto s tím jako KDU-ČSL přicházíme. 

Pak  je  tady  druhý  bod,  který  navrhuje  skupina  poslanců  v čele  s Vítkem
Kaňkovským, je to sněmovní tisk 896, novela zákona č. 329 o poskytování dávek osobám
se zdravotním postižením. My jsme za KDU-ČSL zhruba před rokem tady iniciovali a
společně i s ostatními z vás odpracovali, aby se některé věci v oblasti pomůcek, jako je
třeba příspěvek na nákup automobilu a podobně, aby se tyto věci zvýšily. To se podařilo
a díky za to. Podařilo se také zvýšení příspěvku na péči pro osoby, které jsou ve třetí a
čtvrté  skupině.  Ale  vnímáme  také  od  lidí  z praxe  velký  problém,  a  tento  návrh  byl
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zpracován s panem Krásou a Radou pro skupiny lidí s určitým hendikepem a tento návrh
se týká toho, abychom zefektivnili a zjednodušili výdej průkazů ZTP a ZTPP apod. 

Jde o to, že je evidentní, že tady máme nemalé skupiny osob, jejichž zdravotní
hendikep  je  trvalý.  Jsou  to  lidé,  kteří  nemají  části  končetin,  prstů,  jsou  to  lidé  po
mozkových  mrtvicích,  kdy  je  evidentní,  že  ten  stav  se  dlouhodobě  nezlepší,  lidé
s výrazným zrakovým a sluchovým postižením. A nám jde tímto návrhem, jednoduchou
poslaneckou novelou o to, aby ten výčet, který je v návrhu obsažen, aby tento výčet lidí,
kteří mají takovýto zdravotní hendikep – abychom tyto lidi v okamžiku, kdy potřebují
obnovit platnost toho svého zdravotního průkazu, nehonili v tom kolečku posudkových
lékařů. Všichni tady víte, že posudkoví lékaři jsou velmi přetíženi, nestíhají, úřady práce
tyto  průkazky  dneska  vyřizují  běžně  v tří-  až  čtyřměsíčních  lhůtách.  Těm  lidem  ten
průkaz propadne a oni nějaký čas jsou bez průkazu. My navrhujeme naprosto logicky, ať
u těchto specifických typů hendikepů řekneme, že nemusí absolvovat ti lidé to kolečko po
posudkových lékařích. Když je obnova průkazu nutná, což víme, že ten průkaz fyzicky
zestárne,  tak ať prostě je to jednoduchý administrativní  úkon a ten člověk má potom
automaticky  nový  průkaz,  který  bude  prodloužen,  ale  nemusí  absolvovat  návštěvy
u posudkových lékařů, které prostě nedávají logiku. 

Ten návrh je nejenom ku pomoci těmto skupinám našich obyvatel, ale ten návrh
je  i  ku  pomoci  šetření  nákladů  státního  rozpočtu.  Takže  prosím  pěkně,  kdybyste  se
opravdu podívali  optikou toho, že tyto dva sněmovní  tisky,  které jsem teď představil,
opravdu mají  smysl.  Jeden je vládní materiál,  druhý je materiál  skupiny poslanců, ale
opřen o Radu pro zdravotně postižené České republiky, s jejich podporou to jde. 

A samozřejmě my za KDU-ČSL podporujeme i  ty  ostatní  návrhy,  které  jsou
v programu uvedeny. Myslím si, že živnostníci, malé a střední firmy si určitě zaslouží
ještě podporu ve formě odpuštění odvodů na sociální a zdravotní ještě do konce roku.
Tady  se  projednávají  jiné  návrhy,  které  budou  snižovat  například  spotřební  daň  na
pohonné hmoty, řeší se jiné formy podpor a myslím, že tato podpora je jedna z naprosto
nejjednodušších, administrativně velmi nenáročných. 

Je tady také navržen návrh, který se týká financování  krajů,  a tady bych chtěl
významně připomenout – nejenom obce a města ztratily velkou část svých příjmů. Tam
jsme jim určitou část dokázali vrátit po té debatě víc než dvouměsíční, ale jsou to i kraje.
Mnoho krajů v České republice včetně i toho, ze kterého jsem já, se potýká s tím, že už
dneska nemají  finanční  prostředky.  Vedení Olomouckého kraje  připravuje  materiál  na
zastupitelstvo, které bude zhruba za týden a půl, s návrhem půjčky jednu miliardu korun.
Stát si vždycky je schopen půjčit lépe než kraj. Pojďme těm krajům pomoci dofinancovat
ty  obrovské  ztráty,  které  kraje  mají  v letošním roce  z výpadku  daňových  příjmů,  ale
budou je  mít  i  v příštím  roce.  Protože  investice  krajů  do  cest,  do  obnovy krajského
majetku,  jako  jsou  školy,  zdravotní  zařízení,  sociální  zařízení,  to  jsou  dost  často  ty
zakázky, které především dělají malé lokální a střední firmy z těch regionů. A viděli jsme
tento týden, když byla zveřejněna data za vývoj ve stavebnictví, že právě se ukazuje, že
v letošním  roce  je  největší  propad  stavebních  zakázek  u těchto  malých  a  středních
investic. Silnice, dálnice, železnice, tam ty zakázky víceméně jedou, ale ty malé firmy, ty
jsou konfrontovány – myslím, že ta situace je pro ně těžká, obce, města a kraje výrazně
škrtají a odstupují od plánovaných investic. Takže prosím pěkně, pojďme třeba i takovéto
návrhy  včetně  těch,  které  tady  jsou  z hlediska  podpory  kultuře  a  podobně,  podpořit.
Děkuji za to. 
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Předseda PSP Radek Vondráček: Já vám děkuji. Slovo má pan místopředseda
Okamura.  Jestliže  v tuto chvíli  ho nevidím v sále,  tak poprosím dalšího přihlášeného,
pana předsedu klubu SPD Radima Fialu. 

Poslanec Radim Fiala: Dobrý den, vážené kolegyně, kolegové. Děkuji za slovo.
Myslím,  že  je  mou  povinností  se  vyjádřit  k dnešní  plánované  mimořádné  schůzi  a
k bodům, které se na ní budou, nebo měly by se probírat, a říct, jaké bude stanovisko
hnutí Svoboda a přímá demokracie. 

Začnu prodloužením doby prominutí placení pojistného na sociální zabezpečení
zaměstnanců  do  konce  letošního  roku.  To  jsme  již  opakovaně  prostřednictvím  Lucie
Šafránkové, místopředsedkyně výboru pro sociální politiku, jménem SPD navrhovali už
letos  na  jaře.  Vládní  poslanci  to  tehdy  zamítli.  Totéž  platí  i  o našem  návrhu  na
prodloužení odpuštění placení záloh na pojistné na důchodové pojištění u živnostníků do
31. prosince 2020. I toto jsme zde již navrhovali  a vláda nám to také zamítla, protože
nechce skutečně podpořit živnostníky, jinak se totiž tomu zamítnutí rozumět nedá. A dnes
zde máme na programu další,  obdobný návrh,  kde  navíc  ani nejde o úplné odpuštění
povinnosti platit za tuto dobu sociální pojištění. Jedná se jen o jeho snížení na úroveň
minimálních záloh, a ani toto není dle svého stanoviska vláda ochotna akceptovat. Takže
my se v SPD ptáme – jak chcete pomáhat  těmto lidem, těm živnostníkům a drobným
podnikatelům, kteří tu pomoc skutečně potřebují? 

Hnutí SPD se dlouhodobě snaží zlepšit situaci našich zdravotně hendikepovaných
občanů, proto samozřejmě podpoříme odstranění byrokratických procedur při žádostech
o prodloužení  platnosti  průkazů  zdravotně  postižených  osob,  ale  tito  lidé  potřebují
systémovou pomoc. Proto zase SPD prostřednictvím naší místopředsedkyně výboru pro
sociální  politiku  Lucie  Šafránkové  nedávno  navrhla  výrazné  zvýšení  takzvaných
příspěvků na péči pro osoby, které jsou ze zdravotních důvodů závislé na pomoci jiných
osob. Tyto příspěvky jsou velmi nízké a neumožňují  jim důstojný život a my žádáme
vládnoucí koalici, aby se prosím zamyslela i nad tímto problémem těchto lidí a umožnila
jim důstojný život. 

A samozřejmě podpoříme i pomoc zaměstnancům na dohody o provedení práce
ve  formě  zvýšení  hranice  příjmů,  do které  nebude  existovat  povinnost  platit  pojistné
odvody.  V době  nouzového  stavu  se  hnutí  SPD  svými  návrhy  a  politickým  tlakem
zasloužilo  o prosazení  zvláštní  finanční  pomoci  těmto  občanům.  Zejména  se  to  týká
rodičů samoživitelů. Ovšem dosud vláda odmítá přiznat jakoukoli finanční kompenzaci
živnostníkům  zaměstnaným  na  částečné  úvazky  v pracovním  poměru,  a  proto  jsme
v srpnu za hnutí SPD podali návrh zákona, který by jim takovou finanční pomoc poskytl. 

Takže to bylo k některým sociálním otázkám,  které  by se dnes na mimořádné
schůzi měly probírat a které by podle našeho názoru ještě v té pomoci občanům v této
koronavirové době významně zlepšily život. 

Co se  týče situace,  která  je  dnes v České  republice  a  týká  se  koronaviru,  tak
samozřejmě  musím  znovu  zopakovat,  že  hnutí  SPD  navrhovalo  změnu  zákona
o veřejném  zdraví  lidu,  kde  by  se  zjednodušily  legislativní  podmínky  pro  určování
například lokálních ohnisek a podmínky života lidí v těch lokálních ohniscích nejenom
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pro ministra,  kde by se umožnila  kontrola  Poslanecké sněmovny,  kontrola  rozhodnutí
ministra  zdravotnictví,  kde  by  se  umožnila  kontrola  vlády,  kontrola  Poslanecké
sněmovny,  ohraničila by se doba, na jak dlouho by se tyto podmínky v těch lokálních
ohniscích mohly udělat.  Podle nás je to ideální zákon už z  dikce jeho názvu – zákon
o veřejném zdraví lidu. Který jiný zákon byste v této době chtěli použít na to, aby se
upravily podmínky v lokálních ohniscích? A vláda to odmítla. Vláda nám přece řekla, že
připravuje  nový  krizový  ústavní  zákon,  kde  se  bude  měnit  mnoho  podmínek.  To
znamená, my jsme prolenošili a prošustrovali tu dobu, kterou jsme měli od toho jara, kdy
jsme se mohli připravit na tuto situaci, která je dnes a která podle významně rostoucího
počtu nakažených pravděpodobně nastane, a nemáme v ruce nic. Nemáme v ruce nic! 

A  to,  co  jsme  si  dovolili,  nebo  to,  co  si  dovolila  Česká  republika,  omezení
průmyslu, omezení ekonomiky na jaře letošního roku, to už prostě reálně možné není. 

To znamená, já se vlády ptám: jak jste připraveni na to, co může nastat příští
týden, za čtrnáct dnů, za měsíc? Řekněte nám to. Protože i nás se občané ptají. My na to
recept máme, a vy jste ho odmítli. Tak nám řekněte, jaký recept na to máte vy. Děkuji za
pozornost. 

Předseda PSP Radek Vondráček:  Já vám děkuji.  A poprosím s přednostním
právem paní předsedkyni Pekarovou Adamovou. 

Poslankyně Markéta Pekarová Adamová: Dobrý den, dámy a pánové. Zdravím
vás po delší čase a chci vás z tohoto místa požádat o to, abychom dnes schválili program
této mimořádné schůze, kterou i TOP 09 spolu s dalšími stranami svolává. Těch důvodů,
které je velmi nutné řešit, se ukazuje samozřejmě v posledních dnech čím dál víc. Není to
tak, že bychom měli řešit jenom ekonomické dopady současné zdravotní krize. 

My jsme v rámci TOP 09 zpracovali pro vládu úplně jednoznačný manuál – osm
konkrétních doporučení, jak řešit i tu krizi zdravotní, která dnes vzhledem k tomu, jak
velice  rychle  nám roste  počet  případů,  počet  pozitivně  testovaných  a  jaký  trend tady
sledujeme – jaký bychom měli zaujmout postoj. Vím, že můžete namítnout, že to není na
programu  dnešního  jednání,  ale  samozřejmě  ta  nejlepší  pomoc  živnostníkům,
podnikatelům v celé ekonomice a společnosti je, když se nám podaří dostat pod kontrolu
právě tu krizi zdravotní, to znamená, když se nám podaří neutrhnout ji ze řetězu a mít
kontrolu my, nikoliv vir, jak tady zaznívalo v některých měsících v počátcích epidemie.
Vypadá ten trend bohužel nelichotivě, a proto bych chtěla z tohoto místa požádat o to,
aby se k těm aktuálním opatřením, k té aktuální situaci vyjádřil i ministr zdravotnictví, ale
bohužel  tady  přítomen  dnes  není,  není  tady  aspoň  v sále,  tak  pokud  je  tedy  někde
v kuloárech, v předsálí, tak si dovoluji formulovat, jestli by bylo možné, aby vystoupil
s přednostním právem, má na to právo, a informoval nás a zejména veřejnost o tom, jak
hodlá situaci dál řešit. 

Musím říct, že současná čísla, ten trend už je natolik nelichotivý, že už se na nás
obracejí ve velké míře právě i podnikatelé a živnostníci, kteří se obávají zcela oprávněně
toho, že by se mohlo postupem času dospět do takového neblahého stadia, že znovu bude
hrozit velké omezení jejich činnosti. Toho se určitě obávají a věřte mi, že z  toho nemají
lehké  spaní,  protože  jakžtakž  ještě  přežívají,  mnozí  balancují  na  hraně  propasti  a
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v některých odvětvích už dávno za touto hranou, a teď s velkým znepokojením, opravdu
s velkým znepokojením sledují, co nastává. A věřím tomu, že nám všem by to mělo ležet
na srdci, protože to, že slyšíme, že už se znovu nebude vypínat ekonomika, je sice dnes
nějaká proklamace, ale my už jsme slyšeli i to, že už se nikdy nebudou zavádět plošná
opatření,  my  už  jsme  slyšeli,  že  situace  bude  pod  kontrolou  pomocí  nástrojů  chytré
karantény, toho chytrého trasování, že se bude masivně testovat. Pamatuji si slib, který
zazněl  tady  od  toho  stolu,  tady  od  toho  pultíku  od  pana  premiéra,  kdy  říkal,  že  se
dostaneme na 20 tisíc testů denně. Kde jsou? Stále se tak nečiní. Ano, jsou tam nárůsty
počtu testovaných, ale stále se nedostáváme ani na tento slib, který zazněl už před mnoha
měsíci. Kde to je tedy? Kde je plnění těchto konkrétních proklamací? Myslím, že si to
tedy  zaslouží  účast  pana  ministra  zdravotnictví,  ne-li  pana  premiéra,  a  že  bychom
zejména měli uklidnit veřejnost, že víte, co dělat. 

My  jsme  vám  k tomu  dali  jasný  návod  osmi  konkrétních  bodů  (ukazuje  list
papíru), nazvali jsme to Vládo, prober se, protože je to otázka toho, aby se konalo. 

A když velmi stručně shrnu, tak se má jednat o posílení hygienických stanic, a to
tedy  velmi  rychle  a  efektivněji,  než  se  zatím  děje,  protože  je  nesmíme  nechat  na
holičkách, ať už z personálního, nebo technického hlediska. 

Je  to  samozřejmě  otázka  i  jasných  instrukcí  pro  lékaře,  protože  si  můžeme
představit, jak budou přibývat další respirační onemocnění, chřipka atd., oni musí vědět,
jak se mají zachovat v případě, že jim přijde člověk, který má příznaky, které jsou možné
jak u covidu, tak u jiných nemocí. 

Musí být jasnou prioritou slib, který je dnes dán, který byl včera schválen vládou,
totiž ochránit zejména ty rizikové skupiny, seniory a lidi, kteří mají nějaké potíže. Ale ten
slib se musí opravdu realizovat.  A my navrhneme, aby byl  realizován ještě ve větším
počtu těch distribuovaných respirátorů,  protože jeden  respirátor  stačí  skutečně  tak na
cestu z pošty domů. Je to věc, která by se rozhodně vyplatila, do které by se vyplatilo
investovat. Ochrana rizikových skupin. Tady chci ocenit to, že paní ministryně Maláčová
už požádala o testování pracovníků v sociálních službách. Myslím si, že je to nezbytné.
Myslím,  že opravdu tato skupina by pro nás měla být naprostou prioritou, tu musíme
ochránit. 

Samozřejmě  je  to  i  otázka  proočkování,  až  bude  k dispozici  vakcína,  jakým
způsobem jsme na to připraveni i z hlediska legislativy. Nezanedbejme, prosím, ani tuto
oblast. 

A bavme se i o tom, jestli karanténa je nutná v deseti dnech v případě, že jsou to
lidé,  kteří  příznaky  nemají,  v případě,  že  mají  negativní  test  už  třeba  druhý  den  té
karantény,  a  jestli  se  za  speciálních  podmínek,  podotýkám  a  zdůrazňuji  třeba  právě
využití  velmi kvalitních respirátorů, nemůže ten člověk vrátit  do práce s tím, že třeba
bude dál intenzivně sledován jeho zdravotní stav. 

Pak samozřejmě také masivní testování. To už tady zaznělo. Zazněly tady sliby a
já chci znovu apelovat, aby se to dělo, aby to nebyl jenom slib, protože počet testů by měl
rapidně růst v této situaci. 

A  v neposlední  řadě  poslední  bod,  který  v tomto  osmibodovém  návrhu,
konkrétním návrhu řešení uvádíme, je zveřejňování dat. Také samozřejmě výzkum, který
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tady probíhá v oblasti vakcíny, je otázkou, jestli úplně je smysluplný, ale data, která jsme
tady žádali už od jara, je to evergreen, tak stále v mnoha konkrétnostech chybí. A toto je
naše nabídka vládě.  Pojďte to  okopírovat.  Nemusíte  vymýšlet  vymyšlené,  v mnohých
zemích kolem nás začínají tu situaci sledovat s velkým znepokojením. A já bych byla
velmi  nerada,  aby po Německu přibývaly další  země,  které  začnou zařazovat  Českou
republiku, řekněme, na ten červený seznam zemí, jejichž obyvatelé  k nim nemohou, a
nejenom z Prahy,  ale třeba z celé země. Tohle je určitě varující.  A my bychom právě
nejvíce pomohli ekonomice, kdybychom vir dostali pod kontrolu. 

Čím si pomohli lidé zespodu, když začínala krize, jako byly roušky, začali si je
šít, protože jich byl nedostatek, jako bylo velice záhy vytvoření informační linky 1212.
Vzpomeňme, že to byl projekt, který přišel opravdu od aktivních občanů, kteří ho v řádu
několika hodin byli schopni zprovoznit, pak předat ministerstvu. Nebyla to otázka toho,
že ministerstvo samo s tímto přicházelo. Stejná situace byla s chytrou karanténou, ta je
taktéž nástrojem, který přicházel od občanů. Tak i s touto zkušeností, že si často umíme
pomoci velmi dobře sami, jenom je otázka, jestli pak stát je dostatečně chytrý na to ty
nástroje používat, tak se teď nedívám tak posměšně jako někteří možná i na ten návrh
sebetrasování.  Já  si  myslím,  že  se  právě  na  těchto  konkrétních  případech,  ať  už
lince 1212, nástroji chytrá karanténa, který želbohu není úplně dobře využíván a kde jsou
pořád rezervy,  tak nakonec  může dojít  opravdu k účinnému zlepšení  té  situace právě
pomocí toho, že lidé budou sami doplňovat ta data. Jenom se obávám té realizace – právě
kvůli  zkušenosti  z těch  ostatních  nástrojů.  A  na  toto  upozorňujeme  a  tady  na  to
apelujeme, aby s tímhle tím vláda skutečně pracovala kvalitně a odpovědně. 

A to, co tady dnes máme na programu, ty body, které jsme navrhli, a my jako
TOP 09 samozřejmě podporujeme i návrhy kolegů z ODS, KDU-ČSL a dalších stran, ale
také  přicházíme s vlastními,  tak jsou věci,  které  mají  pomoci  těm balancujícím na té
propasti, aby do ní nespadli. Pevně věřím, že nám všem záleží na tom, abychom tu situaci
skutečně  zvládli  a  abychom  v příštích  měsících  i  letech  tady  nečelili  ještě  hlubší
ekonomické krizi, než to zatím vypadá. A proto musíme právě těmto skupinám, zejména
malým a středním a živnostníkům pomáhat. 

Máme tam návrh, který se týká takzvaných dohodářů, lidí pracujících na dohody,
aby jejich čistý výdělek mohl být ještě o něco vyšší.  Je to kompromis,  který tady byl
předložen našimi  poslanci  spolu s dalšími  z dalších klubů  už před mnoha  měsíci,  ale
pořád se na něj nedostává řada. Budeme velmi rádi, a této situaci to velmi sluší, když se
podaří snížit – naopak, omlouvám se, zvýšit tu hranici, od které se odvádějí odvody pro
tyto lidi.  A asi nemusím připomínat,  že se to týká spousty lidí,  pro které je to jediný
možný druh výdělku. 

A pak tam máme také, to už tady zmínil kolega Kalousek, návrh, který se týká
lidí pracujících v oblasti kultury, kreativního průmyslu. Ti jsou bohužel velmi opomíjeni.
I na ně dopadají ta stávající opatření a ta, která probíhají už poslední měsíce, opravdu
velmi tvrdě. My bychom se jim měli snažit co nejlíp pomoci a tu pomoc, která už zčásti
proběhla, jim prodloužit,  protože jinak přijdeme skutečně o skvostné kulturní dědictví,
kterého bychom si měli moc vážit. 

Pevně doufám, že i vám stojí za to tyto body podpořit,  protože všichni máme
samozřejmě zájem o to, aby Česká republika prošla co nejlépe touto etapou, a proto vás
ještě jednou zkouším vyzývat k tomu, abyste nehleděli na to, kdo svolává tuto schůzi,
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abyste hleděli na návrhy, které mají pomoci konkrétním lidem v České republice, a abyste
je proto podpořili i svým hlasem při hlasování o programu. Věřím tomu, že těm lidem to
svým způsobem i dlužíme a hlavně že se nám to bohatě vyplatí, když teď pomůžeme, i
v následujících měsících, potažmo letech. 

Proto prosím o dvě věci: abychom tady řešili alespoň v této debatě, v rozpravě,
která teď může probíhat k programu, i tu aktuální zdravotní situaci, která té ekonomické
prostě škodí a která se jí hluboce dotýká, a abychom zejména schválili program a tyto
věci, které tady máme na programu, zvládli projednat. 

Děkuji za pozornost. 

Předseda PSP Radek Vondráček: Děkuji. Nyní s přednostním právem za klub
ODS pan místopředseda Bauer. 

Poslanec  Jan  Bauer:  Vážený  pane  předsedo  Poslanecké  sněmovny,  vážení
členové vlády, milé kolegyně a kolegové, chtěl bych vás požádat, abyste umožnili, pokud
je to vůbec ještě možné a není to všechno již dávno domluvené, abyste umožnili svým
hlasováním schválit program dnešní mimořádné schůze a abyste případně následně svým
hlasováním v případě Občanské demokratické strany podpořili nejenom naše tři návrhy,
ale i ty ostatní, které jsou na seznamu této mimořádné schůze. Pokud byste  například
podpořili svým hlasováním naše tři body, tak nesporně pomůžete přibližně 1,4 milionu
osob, zaměstnancům nebo živnostníkům. Možná za malou chvíli řeknu, jak jsem vlastně
k tomuto číslu došel. 

Víte,  když  se  projdete  po ulicích tohoto hlavního  města,  když  se  projdete  po
ulicích  měst  nebo  obcí,  kde  žijete,  když  se  setkáte  s významnými  zaměstnanci,
zaměstnavateli, s velkými firmami, se středními firmami, ale i se živnostníky, tak velmi
dobře pochopíte, že ekonomická situace, podnikatelská situace nejen v České republice je
velmi  vážná,  že zasáhla prakticky celý sektor,  a také  pochopíte mimo jiné na ulicích
tohoto města, třeba i města, kde já žiju, že některé sektory a některé oblasti podnikání se
nacházejí  přímo  v katastrofickém stavu.  A o to  smutnější  je  ta  diskuse  s nimi,  že  ve
významné většině případů se tyto firmy nebo tito živnostníci nedostali do krizové situace
především svým špatným podnikáním, ale hlavně z toho důvodu, že na určitý čas byla
vypnuta celá světová ekonomika a mimo jiné na několik měsíců byla vypnuta ekonomika
a podnikání i v naší republice. 

Z toho  důvodu  si  myslím,  že  je  vhodné,  abychom  firmám  a  živnostníkům
pomohli. A můj příspěvek není o tom, abychom tady hodnotili, nebo abych já hodnotil,
jaké formy pomoci jsme tady za těch několik měsíců přinesli,  ať už jako vláda,  nebo
Poslanecká  sněmovna.  Já  osobně  si  myslím,  že  některé  formy  podpory  jsou  velmi
úspěšné,  o některých  lze  pochybovat,  některé  si  myslím,  že  jsou  zbytečné.  Ale
každopádně je naší povinností, abychom jim pomohli. Z toho důvodu, a to není jenom
můj pocit, jak se setkávám se zástupci živnostníků, ale i podnikatelů, jsou určité formy
podpory, které se skutečně osvědčily, které nejsou byrokratické, které nechávají likviditu
jak živnostníkům, tak firmám, a mimo jiné podporují střední třídu, hlavně ty menší firmy,
což si myslím, že je páteří České republiky z hlediska podnikání. A z toho důvodu jsem
velmi  rád,  že  dokonce  i  poslanecká  komise  hodnotící,  která  se  zabývá  tím,  jakým
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způsobem jsou využívány a jak jsou efektivní  všechny druhy podpor v rámci  covidu,
v podstatě  doporučují  stejné  věci,  se  kterými  přichází  Občanská  demokratická  strana
v rámci našich dvou, resp. tří návrhů. 

První návrh je, abychom pokračovali v takzvaném programu Antivirus C, což je
odpuštění sociálního pojištění placeného zaměstnavatelem. Je to 24,8 %. Chtěl bych říci,
že nejenom já, ale i komise vyhodnotila, že tento program na podporu malých firem do
50 zaměstnanců,  kdy  se  jim pomáhá  formou  neplacení  sociálního pojištění  placeného
zaměstnavatelem, byl velmi efektivní, minimálně byrokratický, a jak mám poslední čísla,
tak za měsíc červen ho využilo přibližně 100 000 firem. Nějakým propočtem si dovedete
představit, že přibližně těchto 100 000 firem zaměstnává přibližně 700 000 zaměstnanců.
Takže to je přímá forma podpory přibližně 700 000 zaměstnancům. My naším návrhem
navrhujeme, aby tento program neskončil na konci měsíce srpna a aby nejlépe tedy ve
zrychleném  čtení  v rámci  devadesátky  byla  jeho  účinnost  prodloužena  do  konce
roku 2020, to znamená o čtyři měsíce. 

Druhý návrh, podle mého názoru neméně efektivní, minimálně byrokratický, je
ten,  abychom prodloužili  pro živnostníky,  pro OSVČ neplacení minimálních záloh za
zdravotní pojištění a za sociální pojištění. Nejenom opět podle mého názoru, ale i podle
názoru parlamentní hodnotící komise je tato forma podpory velmi účinná, nebyrokratická.
A i z tohoto důvodu po boku této komise doporučujeme, aby to odpuštění minimálních
záloh  pro  OSVČ  a  živnostníky  nebylo  ukončeno  na  konci  měsíce  srpna,  ale  bylo
prodlouženo do konce roku 2020,  o ty čtyři  měsíce.  Neskrýváme  to,  že  tato opatření,
pokud  budou  schválena,  mají  nějaké  své  ekonomické  dopady,  v případě  pokračování
Antiviru C je to přibližně 16 miliard, v případě odpuštění minimálních záloh pro OSVČ a
pro  živnostníky,  kterých  je  přibližně  700 000,  jenom  abyste  věděli,  takže  to  je  ten
dopočet, do toho 1,4 milionu osob, by měl stát přibližně 9 miliard korun. 

Poslední  bod,  kde  vás  žádáme  o případnou  podporu,  je  kompenzace  všech
krajských zřízení v rámci uspořádání v České republice, to znamená krajů. Už tady o tom
hovořil  pan předseda. Jedná se o jednorázový příspěvek v úrovni  500 korun na osobu,
resp. na obyvatele příslušného kraje. Jenom pro vaši informaci, já jsem z  jižních Čech,
jsem jihočeský poslanec, dokonce krajský zastupitel, máme přibližně 26 000 obyvatel a
v našem případě by to bylo přibližně 300 milionů korun, které by přišly ještě v letošním
roce, za což si myslím, že jsme schopni například na území Jihočeského kraje postavit
jeden velký domov důchodců nebo nějaké jiné pobytové sociální zařízení. 

Závěrem bych chtěl říct, že určitě nemějme iluzi, že v rámci mnoha podpor, které
tady proběhly od března letošního roku, se všechny problémy českého podnikatelského
stavu zažehnaly.  Podnikání a ekonomika mají  svou setrvačnost,  a tak jak já mám své
osobní  zkušenosti,  ty  velké,  možná  největší  problémy teprve  přijdou a  čekají  nás  na
podzim letošního roku. 

Děkuji za pozornost. 

Předseda  PSP Radek Vondráček:  Já  vám děkuji  a  poprosím  s přednostním
právem k pořadu schůze pana předsedu Farského. 
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Poslanec  Jan  Farský:  Vážený  pane  předsedající,  vážené  kolegyně,  vážení
kolegové, jsem zde, abych vás také požádal o schválení programu schůze, abychom mohli
vést debatu k jednotlivým bodům. Ta situace je jednoduchá, máme tady před sebou pár
bodů schůze, které se ale dotknou dosti výrazných částí populace, od osob samostatně
výdělečně  činných  přes  zaměstnance  až  po  kraje  a  poskytování  služeb  v krajích,
hromadnou  dopravu,  po  zdravotně  postižené,  i  po  lidi,  kteří  pracují  na  dohody
o provedení práce. Prostě jsou to body, které nejsou svým obsahem nijak extra složité, ale
reagují na situaci, ve které jsme se jako Česká republika ocitli, a mají potenciál pomoci
milionům lidí a domácností a zvláště těm, kteří jsou zranitelní a kteří pomoc co nejvíce
potřebují. 

Za  Starosty  a  nezávislé  jsme  k návrhu  kolegů  přidali  bod,  který  ruší  jednu
takovou  systémovou  nesmyslnost,  která  zbytečně  obtěžovala  a  zatěžovala  lidi  i
organizace,  a  to  situaci,  kdy  v případě,  že  se  stát  rozhodne  k plošnému  uzavření
školských  zařízení,  požaduje  po  rodičích,  aby  na  formulářích  školy  dodali  státním
orgánům  údaje  o tom,  že  ta  škola  je  zavřená.  Úplně  nesmyslně  stát  plošně  o něčem
rozhodne, a pak vyžaduje po občanech, aby dokládali, že tak rozhodl. To už je taková
hloupost  a  tak  zatěžující,  že  si  myslíme,  že  to  je  načase  ze  zákona  vyhodit.  Sice  si
můžeme říct, že v době, kdy jsme to podávali, tak ještě platilo, že žádné plošné opatření
už  nikdy  nebude  zakládáno,  ale  bohužel  se  tyto  zkazky,  tyto  závazky,  tyto  přísliby
nenaplňují a stávají  se z nich prázdná prohlášení. A my na to musíme reagovat  a být
připraveni a zbytečně situaci nekomplikovat. 

Žádám  vás  tedy  v zájmu  občanů  této  republiky  a  toho,  abychom  dokázali
společnými silami co nejlépe zvládnout krizovou situaci, ve které se nacházíme, prosím
podpořte tento program. Děkuji. 

Předseda PSP Radek Vondráček: Já vám děkuji. Nyní s přednostním právem za
klub KSČM paní místopředsedkyně Aulická Jírovcová. 

Poslankyně Hana Aulická Jírovcová: Děkuji, pane předsedo, za slovo. Vážené
kolegyně, vážení kolegové, i když jsme tady samozřejmě v daleko menším počtu, tak mi
dovolte, abych vystoupila i já s přednostním právem a řekla stanovisko za klub KSČM
k dnešnímu programu. I když tedy musím říct, že kolegové, kteří mluvili přede mnou, to
opravdu vzali  možná trošku jako předvolební  kampaň a představili  nám i jejich další
návrhy, které se budou řešit na schůzi příští týden, samozřejmě tyto návrhy, které dneska
vlastně máme na programu dne, máme i na pořadu schůze od příštího úterý. 

Za nás bych možná jenom reagovala na paní kolegyni Pekarovou. Chtěla bych
možná  omluvit  pana  ministra  zdravotnictví,  ale  pokud  vím,  tak  mu  ještě  neskončila
karanténa a i  včerejšího zdravotního výboru se účastnil  přes telemost,  to znamená,  že
opravdu i  dnešního jednání se asi  právě z důvodu této karantény účastnit  nemohl.  To
možná jenom pro vysvětlení. Nejsem jeho obhájce, ale asi by to mělo zaznít. 

Bavíme  se  tady  o situaci  kolem opatření.  Já  jsem třeba  včera  na  zdravotním
výboru neslyšela  žádné záporné stanovisko  k tomu,  jaké  poslední  opatření bylo  včera
vyhlášeno.  Myslím si,  že se všichni  shodovali,  že situace je opravdu závažná,  i  když
samozřejmě někde jsou ta ohniska výrazná, a že i poslední zavedená opatření jsou nutná.
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Opravdu  napříč  politickým spektrem jsme  k tomuto  neměli  nikdo  žádné  připomínky,
spíše se řešily odborné záležitosti,  to znamená,  tak jak fungují  tři skupiny odborníků,
epidemiologů,  hygieniků  na  Ministerstvu  zdravotnictví,  a  jak  se  potažmo  rozhoduje
o opatřeních, která buď platí místně, anebo teď už i plošně. Za mě si myslím, že pokud ta
kritika je od některých kolegů, tak víceméně by asi možná měli  začít komunikovat se
zástupci třeba ve zdravotním výboru. 

Možná bych se taky vyjádřila k tomu, že včera proběhla, jestli se nepletu, vláda,
kde se jednalo i o takzvaném kurzarbeitu. Neschválil se a my teď budeme čekat, na čem
se tedy naše koalice domluví a jak to bude vypadat. Musím říci, že za KSČM jsme brali
tuto formu možné pomoci právě do budoucna, samozřejmě jako nějaké stabilní pomoci
pro naše společnosti, a úplně si nejsem jistá, jestli tedy k té dohodě dojde. My za KSČM
jsme s našimi odborníky asi určitě ochotni o tom diskutovat a nějaké ty parametry pomoci
nastavit. Uvidíme, jak se k tomu koalice dále postaví. 

Ale je to možná i odpověď, proč to tady říkám, právě na ty další návrhy z  dílny
především ODS, které tady vlastně už byly představeny a říkají o  tom, že by mělo být
prominuto placení pojistného na sociální zabezpečení a na důchodové pojištění. My tyto
dva  návrhy  určitě  nepodporujeme.  Je  to  tedy  do  konce  roku  2020.  Myslíme  si,  že
v současné době umožnění odpuštění do srpna 2020 bylo odůvodněné, bylo dostačující, a
především se bavíme, že to bylo v době, kdy vlastně ve větší míře platil nouzový stav.
Nyní nouzový stav nemáme, snažíme se o to, aby se ekonomika rozjela, a myslím si, že to
bylo především u našich kolegů z ODS a dalších stran, kteří řešili právě tu situaci, jak
pomoci  a  rozjet  ekonomickou  stránku  v rámci  České  republiky.  Ten  propad  v rámci
příjmů, a já tady určitě nejsem za obhájce státního rozpočtu, ale jsem přesvědčena, že ten
propad  právě  z tohoto  důvodu  je  tak  razantní.  A  zároveň  musím ale  říci,  že  nároky
pojištěnců stále zůstávají, a nemyslím si, že bychom si tady opravdu neměli začít říkat, že
schodek,  který  jsme  schválili,  může  být  samozřejmě  i  příští  rok,  tak  to  nelze.  Víme
všichni, jak potřebujeme nakopnout ekonomiku a jak řešit. 

Když  jsem  mluvila  s některými  zaměstnavateli  u nás  v Ústeckém  kraji,  tak
neříkám, že jsou nejmenší, ale střední, někdy malí, někdy větší, a víceméně se opravdu
snaží svoji situaci řešit, někteří dokonce i bez pomoci státu, protože bohužel některé ty
podmínky a ty parametry byly tak špatné, že to prostě nešlo vyřešit  a nešla ta pomoc
přijmout. A musím říci, že opravdu se všichni snaží jet bez dalších věcí. Ten kurzarbeit
může být určitá pomoc, ale chce to opravdu nějaké jasné parametry bez nějaké výrazné
zátěže administrativy a jasných parametrů na dlouhodobou pomoc, protože ty společnosti
opravdu potřebují nějakou jistotu. 

Co  se  týče  návrhů  poslanců  Víta  Kaňkovského,  Václava  Klause,  Pavly
Golasowské, jedná se o prodloužení platnosti průkazů. Ten návrh je i v devadesátce. Já
zde musím říci, že za KSČM zde lavírujeme, jestli tu podporu dát, nebo ne, protože za
nás je tu určité řešení administrativní  zátěže,  což samozřejmě chápeme. Víme, že ten
návrh byl ještě projednán s Národní radou zdravotně postižených. Každopádně si opravdu
myslíme, že zde by mělo být zároveň velké koncepční řešení nejenom této oblasti, ale
především lékařské posudkové služby. A to je pravda a zde to musíme přiznat, že i přes
apel  KSČM  zatím  z Ministerstva  práce  a  sociálních  věcí  tyto  snahy,  které  se  řeší
dlouhodobě,  a  můžeme  hovořit  o tom,  že  u lékařské  posudkové  krize  si  myslíme,  že
pokud to nevyřešíme legislativně do tří let, tak přijde velká krize, ale ta velká krize značí
100 miliard ročně, přes které jsou vlastně potom vypláceny další finance, a to samozřejmě
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ovlivní  životy našich občanů. To znamená,  že je to drobná úprava. Víme, že vláda to
hodnotí negativně. Na druhou stranu měly by se asi rozdiskutovat přínosy a argumenty
z vlády. Nevím, jestli je vhodné to řešit v devadesátce, ale jsme jako za KSČM připraveni
na diskusi. 

Kde musím dát výrazný nesouhlas, je u návrhu podpora poslanců Víta Rakušana,
Věry Kovářové, které se právě řeší u ošetřovného. Pan kolega Farský to zde představil a
já musím říci, že mi přijde ten návrh spíš, jako že se musí s  něčím přijít, aby se neřeklo,
že jsme sem nic nedali. Opravdu se bavíme o tom, že jestli je zbytečný souhlas školského
zařízení, když bylo zavřené, to se můžeme bavit, ale bylo období zase nouzového stavu,
byla  to první  zátěž a já jsem přesvědčena,  tak jak asi  teď už všichni  vnímáme,  jsme
posunuti  o kus  dál,  že  už  je  to  vždycky,  pokud  se  zavře  školské  zařízení,  tak  je  to
o jednotlivých školách. Nepředpokládám, že – nebo možná k tomu dojde, ale že by byly
zavřeny všechny školy. Ale v tuto chvíli si opravdu nemyslím, že, a jsme přesvědčeni, že
je to zcela zbytečné, aby se odcházelo o toho, že školské zařízení by nedávalo potvrzení,
že je škola zavřená. Myslíme si, že opravdu je to jenom takový ten přijít s něčím v době,
kdy přicházejí i kolegové. 

Za nás,  my pořad schůze nepodpoříme. Řekli  jsme to i na tiskové konferenci.
Protože od úterý 15.  září  máme svolanou schůzi,  kde přesně všechny tyto  body jsou
předřazeny – zařazeny, omlouvám se. A já jsem přesvědčená, že tak jak jsem poslouchala
některé  kolegy,  že  prostě  blíží  se  volby do krajských  zastupitelstev a  je  to  přesně ta
otázka, kdy máme tu svou minutu si říct prostě k těm svým návrhům. Nic jim nebrání. Já
to chápu, každý hledá své body.  My se samozřejmě také snažíme, ale v tuto chvíli  si
myslím, že je to opravdu nadbytečné. I v rámci té situace, která v České republice je. 

Děkuji za pozornost. 

Předseda PSP Radek Vondráček: Já vám děkuji. S přednostním právem nyní
pan místopředseda Okamura.  Připraví se za poslanecký klub KDU-ČSL s přednostním
právem pan poslanec Kaňkovský. 

Místopředseda PSP Tomio Okamura:  Vážené dámy a pánové,  sešli  jsme se
u mimořádné schůze. Je před volbami, máme tu sice covid, ale vidím v této situaci určitý
přínos,  protože  krize  donutila  vládu  udělat  navíc  i  pár  užitečných  věcí  a  začínají  se
realizovat  návrhy  zákonů  SPD,  ať  je  to  zrušení  daně  z nabytí  nemovitosti,  návrh  na
zavedení  paušální  daně  pro živnostníky,  která  jim velmi  ulehčí  činnost,  či  zvyšování
nejnižších  důchodů.  Tady  ovšem  není  řešením  jednorázový  příspěvek,  který  SPD
samozřejmě také podpoří, ale systémovým řešením je zákon navržený SPD o minimálním
důstojném starobním a invalidním důchodu ve výši minimální mzdy, což by letos bylo
14 600 korun  pro  každého  a  až  od  této  částky  zásluhově.  Samozřejmě  za  podmínky
odpracovaných let a v případě invalidů pro ty, co nemohli prokazatelně pracovat. 

Hnutí  SPD prosazuje  nejen  snižování  odvodové  zátěže  živnostníků  a  malých
firem, ale také výraznou finanční podporu pracujících rodičů s dětmi a podali jsme do
Sněmovny také zákon na zvýšení daňové slevy na poplatníka, která se již nezvyšovala
ostudných 12 let. A díky našemu návrhu by si všichni pracující lidé včetně zaměstnanců,
živnostníků, invalidních a starobních důchodců či studentů polepšili v průměru o 1 035
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korun měsíčně. Podali jsme také zákon na zvýšení příspěvku na péči invalidům, protože
na  ně  vláda  zapomíná.  Chceme  také  zavést  výhodné  státem  garantované  manželské
půjčky pro pracující rodiny. 

A konečně se ve Sněmovně projednává zákon SPD na ukončení zneužívání dávek
nepřizpůsobivými.  Bohužel  ale  vláda  odmítá  naše  zákony  na  zásadní  pomoc  lidem
v exekucích včetně zestátnění  exekutorů.  Mezi vládou odmítané  zákony patří  bohužel
také náš zákon o referendu. Dále zákony na zrušení poplatku OSA pro podnikatele, pro
které není produkce hudby výdělečnou činností, což je většina provozoven a obchodů.
Vláda také zcela nepochopitelně odmítá náš zákon na zastropování úrokových sazeb –
tzv. RPSN – který by ukončil lichvu. A mohl bych ještě dlouho pokračovat, jelikož SPD
podalo velké množství zákonů, které pomůžou všem slušným lidem. K tomu, abychom je
všechny prosadili, potřebujeme posílit ve volbách. Za necelý měsíc jsou volby, takže to
máte v rukou vy, naši občané. Tyhle všechny naše návrhy zákonů pomůžou lidem. 

Ale je nutné si říci, kde jsou příčiny všech problémů. Díky obrovské byrokracii
máme drahý stát, který ekonomice nepomáhá, ale brzdí všude tam, kde to jde. A byly to
strany jako ODS, ČSSD a KDU-ČSL, jejichž vlády sebraly státu příjmy ze státních firem,
které dnes plynou soukromým, vesměs zahraničním firmám, a naučily stát sahat pouze do
kapes daňových poplatníků. Rostoucí loupení z kapes zaměstnanců, živnostníků a firem
samozřejmě pak vyžaduje stále více kontroly nad odíranými. S tímto modelem my v SPD
nesouhlasíme.  Byla  to  ODS,  lidovci  s pohrobky  v dnešní  TOP 09,  byli  to  sociální
demokraté, kdo dovolil po léta rozkrádat příjmy státu a likvidovat státní firmy, které stát
živily,  a byly to i  vlády spolu s dnešním hnutím ANO, které  po 30 let  zvyšují  počty
úředníků a hlavně papírů a předpisů, které dusí živnostníky i firmy. 

A  jak  jsem  již  uvedl,  koronavirová  krize  přinesla  i  alespoň  jednu  velkou  a
správnou změnu ve vládní koalici, když po letech váhání přijala za svoji myšlenku návrh
SPD danit živnostníky paušální daní a tak ulehčit lidem i státu od přemíry papírování i
přebujelé kontroly. Respektive nebyl návrh SPD, ale od roku 2013 to už tady prosazuji já
ve Sněmovně dlouhých téměř osm let. 

Vážené  dámy  a  pánové,  vláda  ohlásila  záměr  zmrazit  platy  státním
zaměstnancům. Poté co se koalice hnutí ANO a ČSSD rozšoupla a zasekla stamiliardové
dluhy, přišel čas, aby je někdo zaplatil. Kdo to bude? Vláda dala černého Petra hasičům,
policistům,  zdravotníkům,  záchranářům  a  dalším,  u kterým  si  my  v SPD  rozhodně
nemyslíme, že by měli platy nějak nadhodnocené. Naopak. Nijak při tom nepomíjím fakt,
že průměrné platy ve státní sféře jsou vyšší než v soukromé. Jenže je třeba vidět, čím to
je. Byrokracie přibývá, ale ne proto, že by si ji úředníci vymýšleli.  Papíry a razítka si
vymýšlí  vláda  a  vládní  koalice  hnutí  ANO,  ČSSD  s podporou  KSČM,  která  se  řídí
heslem: Zkomplikujeme cokoli, co jde dělat jednodušeji. 

A ty platy? Nemyslím, že úřednice na finančním úřadě si našetří někdy na ferrari.
Nemá  vysoký  plat.  To,  že  jsou  dnes  ve  státní  správě  vyšší  průměrné  platy  než
v soukromé, je způsobeno například platy státních manažerů, které jsou často vyšší než
plat premiéra nebo prezidenta. K dispozici máme velmi málo informací – však vláda ví
proč. Ale nedávno média zveřejnila statistiku, která říká, že 229 státních manažerů má
platy  vyšší  než  2,5 milionu  korun  ročně.  Tedy  víc  než  200 tisíc  korun  měsíčně.
Pamatujete na šéfa pošty, který bral 8 milionů ročně a pak, když musel pro neschopnost
odejít,  dostal ještě 3,5 milionu zlatý padák? Řadoví zaměstnanci pošty přitom dřou za
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skutečně žebráckou mzdu. A o zlatých padácích si mohou nechat zdát. Tohle je nejen
neekonomické, ale je to od vlády, která státní firmy řídí, přímo sprosté. Dodám, že Česká
pošta spadá pod řízení Ministerstva vnitra, které již sedm let vedou ministři za ČSSD.
Nyní konkrétně Jan Hamáček z ČSSD. 

Česká pošta, to je ta firma, která se po léta dokázala držet ve ztrátě, a to v časech,
kdy počty zásilek trhají rekordy a kdy jiné přepravní firmy mají rekordní zisky. Jak vidět,
neschopnost  a  ztráty  pro  stát  a  občany umí  stát  odměnit  astronomickými  odměnami
manažerů. Řadové doručovatelky mají ale přitom ostudné finanční podmínky. Už asi víte,
kam mířím. 

Vážená vládo, způsob, jak řídíte stát, nás přichází skutečně draho. Navíc dluhy,
co tahle vláda udělala, jsou skutečně rekordní v celých dějinách našich zemí. 

Takže je nutné seškrtat nepotřebné výdaje, které nepřinášejí nic slušným lidem.
Ale znovu říkám,  nešetřete na těch,  co za ty dluhy skutečně nemohou, kteří  odvádějí
užitečnou,  potřebnou a  dobrou  práci.  Nešetřete  na  hasičích  a  netrestejte  –  netrestejte
hasiče,  záchranáře,  zdravotníky,  ale  i  učitele  či  policisty.  Začněte  šetřit  tam,  kde  je
skutečně šetřit potřeba. 

Takže nám, vážená vládo, v prvé řadě zjednodušte život. Uberte nám i úředníkům
papírování  a  přestaňte  rozhazovat  na  platech  kamarádům  a  kamarádům  kamarádů,
o jejichž práci máme všichni oprávněné pochyby. A nakonec by bylo už opravdu načase,
aby se stát naučil vydělávat jinak než tím, že sedře slušné lidi. Zkuste ubrat na výplatě
šéfovi  České  pošty a naopak zkuste  přidat  na jeho výkonech.  Když  dokážou vydělat
stamiliony ročně konkurenční firmy, ať se to naučí i Česká pošta a spolu s  ní další a další
státní firmy.  A to říkám při  vědomí toho, že pošta zajišťuje i  servis,  který není vždy
výdělečný. 

A stát by se neměl bát, stejně jako československý stát i západní státy okolo nás,
ziskové firmy zakládat nebo v nich mít podíly. Když československý stát těsně po válce
založil například legendární Zetor jako státní podnik, byl jeden z důvodů vytvořit firmu,
která bude státu vydělávat na důchody nebo na zdravotnictví. Podařilo se a Zetor na ty
důchody skutečně desítky let vydělával až do naší velké kapitalistické revoluce, která ho
jako nepohodlnou konkurenci amerických traktorů John Deere v podstatě zlikvidovala a
předala jeho trhy konkurenci. Připomeňme, že na těchto privatizačních zlodějinách, které
nás a náš stát připravily o tisíce miliard korun, mají nehynoucí podíl jak zástupci pravice
reprezentované  ODS,  tak  i  Havlovi  fanoušci.  A  nejen  ti.  Zdeněk  Bakala,  Bohuslav
Sobotka z ČSSD. To jsou bohužel jména spojená s privatizačními skandály nevídaného
rozsahu. 

Vážené dámy a pánové,  v neposlední řadě si nemohu odpustit opakovat výzvu
premiérovi Babišovi. Než začnete, pane premiére, brát peníze hasičům, policistům nebo
zdravotníkům,  tak  jak  jste  už  avizovali,  co  kdybyste  se  zeptal  své  kamarádky  Frau
Merkel, zda by nám všem občanům republiky nevrátila těch 1 500 miliard, které nám její
stát,  Německo,  dluží  na  reparacích.  Odpověděl  jste  mi  v interpelaci,  že  prý  nechcete
narušovat vztahy s Německem. O nároky se již hlásí Polsko, Řecko, a dokonce i Namibie,
která  již  obdržela  od  Německa  konkrétní  finanční  nabídku  na  vyrovnání.  Když  má
Německo  chuť  a  peníze  na  to  platit  nelegální  migraci,  když  nám  chce  její  ministr
zahraničí Heiko Maas přerozdělovat povinně migranty, jak řekl začátkem července tohoto

22



roku  v německém parlamentu,  jistě  by Německo  mohlo  zaplatit,  co  nám dluží.  A vy
byste,  pane  premiére,  nemusel  sahat  do  kapes  občanům,  kteří  nemohou  za  minulé
zlodějiny členů ODS či ČSSD a dalších, ale vaše megadluhy by zaplatili ti, kdo nám je
dluží za krádeže, loupeže, vraždění a ničení naší země během německé okupace. To je víc
než fér. Jsou to peníze, které nemáte právo odpustit. Jsou to peníze nás, všech občanů
České republiky. 

Děkuji za pozornost. 

Předseda  PSP Radek Vondráček:  Já  vám děkuji  a  poprosím  s přednostním
právem – pan poslanec Kaňkovský, připraví se pan předseda Jurečka. 

Poslanec  Vít  Kaňkovský:  Dobré  dopoledne,  vážený  pane  předsedo.  Vážení
členové  vlády,  kolegyně,  kolegové,  dovolte  mi,  abych  v zastoupení  předsedy  našeho
poslaneckého  klubu  Jana  Bartoška  ještě  doplnil  některé  argumenty,  které  zde  uvedl
předseda  KDU-ČSL Marian  Jurečka,  proč  jsme  podpořili  svolání  mimořádné  schůze
v tomto termínu. Ptali se nás na to dneska i novináři, proč, když v úterý 16. září se zde
sejdeme na řádné schůzi, kde se budeme zabývat celou řadou bodů. Asi všichni víme, jak
dlouhý seznam vládních i nevládních předloh čítá v tuto chvíli program řádné schůze a
jak se nám vlastně ty body kumulují. Také víme, jaký je přístup vládní koalice k tomu
zařazovat některé opoziční návrhy, ale o tom bych hovořit nechtěl. 

Jsem přesvědčen o tom, že program, který byl dnes navržen – a musím říci, že ze
strany  opozice  bylo  velmi  zvažováno,  které  body  sem  dnes  zařadit  –,  dokládá,  že
skutečně se snažíme řešit problémy, které zajímají občany této země, a ta škála je velmi
široká, protože samozřejmě každý občan je v jiné situaci věkové, v jiné situaci z hlediska
své rodiny, v jiné situaci profesní. A my se tady chceme zabývat problémy i OSVČ, my
se  zde  chceme  zabývat  problémy  malých,  středních  firem.  Chceme  se  zde  zabývat
vládním návrhem zákona, který se dotýká mimo jiné také důchodců. A chceme zde řešit
také  ten  zákon,  který  zmiňoval  už  kolega  Marian Jurečka  a  kterého  se  tady dotkla  i
kolegyně Aulická Jírovcová. Tedy nechceme jenom rozdávat miliardy a bavit se o  tom,
jestli je to, nebo není účelné. My si myslíme, že v řadě případů je potřeba pomoci různým
skupinám obyvatel, a nezapomeňme ani na lidi, jejichž životním chlebem je provozování
kultury. To je dneska velmi ohrožená skupina lidí a i těm je potřeba pomoci. 

Ale my jsme sem zařadili i zákon, který se dotýká možná pro vládní koalici ne tak
zajímavé skupiny, a to jsou osoby se zdravotním postižením. Už zde zaznělo, že osoby se
zdravotním postižením jsou ve specifické situaci. A já nechci říkat, že se jim v této zemi
nepomáhá. Samozřejmě že se jim pomáhá, ale jsou některé oblasti, kde jsem přesvědčen,
že by se jim mělo pomáhat více. A světe, div se, nejde v tuto chvíli o peníze. Zdravotně
postižení nejsou vždycky hendikepováni jenom tím, že mají nízký invalidní důchod, že
mají málo pracovních příležitostí, ale jsou často hendikepováni tím, jakým způsobem se
musí  domáhat  některých  v uvozovkách  výhod.  Ony to  pro  ně  jsou  v podstatě  jenom
kompenzace  toho,  jakým způsobem,  v jaké  životní  situaci,  když  žijí  s postižením,  se
nacházejí. 

A my jsme se tady chtěli bavit a chceme se bavit, a já pořád věřím, že zvednete
ruku  pro  program  této  schůze,  o situaci  lidí,  kteří  mají  nárok  na  průkaz  osoby  se
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zdravotním postižením. Ano, není to tak masová skupina jako třeba některé jiné, ale jsou
to lidé, ke kterým se osud života staví poměrně zády. A jak už jsem řekl, v  tuto chvíli
nejde o žádný nový nárok, ale my chceme, aby těmto lidem, a v souvislosti s covidovou
nákazou je to ještě více nabíledni, se zjednodušil ten administrativní proces, když mají již
přiznaný nárok na průkaz TP, ZTP nebo ZTP/P,  tedy na průkaz osoby se zdravotním
postižením podle tíže jejich poškození, tak aby nemuseli, zvlášť ti, kteří mají už těžké
trvalé poškození, znovu a znovu obíhat kolečka zdravotních prohlídek a následné anabáze
u lékařské posudkové služby.  Toto nebude český stát stát ani korunu, naopak to ušetří
nemalé finanční prostředky a také, a to je potřeba zdůraznit, to alespoň trošičku odlehčí
velmi přetížené lékařské posudkové službě. Ano, náš návrh novely zákona o poskytování
dávek  osobám se  zdravotním postižením,  kam tato  problematika  spadá,  tak  nevyřeší
dlouhodobé problémy, které lékařská posudková služba má, ale přesto přese všechno jim
alespoň  trošičku  ulehčí.  Takže  ve  finále  bude  efekt  tohoto  poměrně  jednoduchého
opatření  několikanásobný.  Osoby,  které  mají  trvalé  poškození  typu  amputace  dolní
končetiny, těžké neurologické poškození, lidi, kteří jsou na vozíčcích, a už bohužel pro ně
není žádná šance, že se z toho vozíčku zvednou, proč mají jednou za deset let chodit na
další prohlídku? Je to pro ně stresující, je to stresující i pro jejich rodiny a českému státu
to nic nepřinese. 

Vláda  zaujala  k tomuto  našemu  poslaneckému  návrhu  zákona,  který  jsme
připravovali  s Národní  radou osob se  zdravotním postižením,  negativní  stanovisko.  Já
tady nechci probírat  všechny ty důvody,  které jsou tam sneseny.  Vláda to takhle dělá
v podstatě s většinou opozičních návrhů, pokud to nejsou spřátelené opoziční strany, od
kterých vládní koalice něco potřebuje. Ale jeden ten bod mě tam velmi zaujal. Vláda se
ve svém stanovisku opírá o další poslanecký návrh,  který novelizuje předmětný zákon
o poskytování dávek osobám se zdravotním postižením, opět z pera opozičních poslanců,
v tuto chvíli je to STAN, já jsem tam také spolupodepsán, a tento návrh zákona se zabývá
úplně jinou problematikou, než kterou řešíme v té naší novele. Myslím si, že toto není od
vlády zrovna fér argument a je to spíš asi trošku k pousmání. Protože jestliže vláda nemá
více argumentů, že používá podobné argumenty, tak se ptám, proč vláda nechce s námi
diskutovat. 

Na  závěr  ještě  řeknu,  my  jsme  navrhli  projednání  tohoto  zákona  podle  § 90
odst. 2, tedy schválit v prvním čtení. A je to právě kvůli covidové nákaze, abychom ty
zdravotně postižené zbytečně netahali k lékařům. Ale jsme jistě ochotni z tohoto svého
návrhu ustoupit  a projednat to  v klasickém,  třeba zrychleném čtení,  nicméně ve  třech
čteních. Ale pojďme o této problematice diskutovat a vraťme se ke komplexní diskuzi
o problematice  zdravotně  hendikepovaných.  Kolegyně  Aulická  to  tady  řekla.  Je  to
lékařská posudková služba, je to příspěvek na péči. Těch problémů – a je to také zákon
o sociálních službách, na který z pera vlády čekáme tady tři roky a v tuto chvíli ho tady
stále nemáme. A to jsou návrhy, kterými je potřeba se zabývat, které se dotýkají rodin. A
já už jsem to tady v minulosti několikrát říkal. My tady máme někde kolem 900 tisíc lidí
se zdravotním hendikepem. Připočtěme k tomu jejich rodinné příslušníky. To není malá
skupina  obyvatel.  To  znamená,  jestliže  se  vláda  zabývá  dneska  těmi  takzvaně  sexy
voličskými skupinami, tak já jsem přesvědčen, že zdravotně hendikepovaní by měli také
patřit do portfolia zájmů této vlády. 

Proto  vás,  milé  kolegyně,  kolegové,  znovu  prosím,  pojďme  se  bavit  o všech
bodech, které jsou dnes navrženy. Je to široká škála obyvatel této země, kteří si zaslouží
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podporu v této nelehké době. A já jsem přesvědčený o tom, že stojí za ten čas a námahu,
ke které jsme se dnes tady sešli, ten čas využít a skutečně o těch problémech diskutovat.
Za klub KDU-ČSL vám děkuji za pozornost a prosím o podporu programu. Děkuji. 

Místopředseda PSP Vojtěch Filip: Hezké dopoledne, vážené paní poslankyně,
vážení páni poslanci. Děkuji panu poslanci Kaňkovskému za jeho vyjádření v zastoupení
předsedy poslaneckého klubu KDU-ČSL. A než budeme pokračovat vystoupením pana
předsedy Jurečky, tak mi dovolte konstatovat omluvu pana místopředsedy vlády, ministra
Karla Havlíčka z dnešního jednání, a to z důvodů pracovních. 

Nyní  tedy pan  předseda Marian Jurečka,  připraví  se  místopředseda  vlády  Jan
Hamáček. Máte slovo, pane poslanče. 

Poslanec Marian Jurečka: Děkuji, vážený pane předsedající. Já si jenom tady
dovolím navázat a trošku uvést protiargumenty na to, co říkala paní kolegyně poslankyně
Aulická Jírovcová, vaším prostřednictvím pane předsedající. 

Vážená paní poslankyně, 18. června tohoto roku bylo před volbami, nebo nebylo?
Bylo  před  volbami.  Byla  svolána  mimořádná  schůze.  Byly  tam body,  které  byly  na
programu Sněmovny pro řádnou schůzi? Byly tam body,  které  byly na programu pro
řádnou schůzi. Přesto tato Sněmovna i hlasy komunistů podpořila schválení programu té
mimořádné schůze, která se věnovala především oblasti problematiky sucha, a dokázali
jsme ten den smysluplně projednat řadu zákonů, které byly i vládními návrhy zákona.
Měl jsem z toho velmi dobrý pocit a žil jsem v domnění, že dnes i s ohledem na to, že i na
této schůzi  jsou i  vládní  návrhy zákona,  dokážeme na tomto shodu najít.  Stejně tady
většina z nás – nebo většina, to je tak polovina poslankyň a poslanců – přijela, jsme tady. 

A mě mrzí, že se tady měří dvojím metrem. Na jedné straně se tady používají
argumenty,  které v případě dvou měsíců staré události  neplatily,  bylo možné to tehdy
podpořit, tu mimořádnou schůzi iniciovala opozice, a dnes chce použít argumenty úplně
jinak,  účelově,  a  řekne se  – protože to  je před volbami,  protože to  je  v programu na
řádnou schůzi. A vy sama víte a mnoho z vás, co tady sedíte, že na některé ty body se
velmi  těžko  bude  dostávat  v tom  příštím  týdnu  a  v tom  následujícím  sněmovním,  a
řeknete takovouto argumentaci. Takže já se jen ohrazuji, že to prostě není fér, a byl bych
rád, abychom potom tedy drželi stejnou linku. Ať potom neříkáte účelově jednou něco
jiného a teď zase něco jiného. Děkuji. 

Místopředseda  PSP  Vojtěch  Filip:  Děkuji  panu  Marianu  Jurečkovi.  Nyní
vystoupí místopředseda vlády a ministr vnitra Jan Hamáček, připraví se paní ministryně
Jana Maláčová. Pane předsedo vlády, máte slovo. 

Místopředseda vlády a ministr vnitra ČR Jan Hamáček: Děkuji, vážený pane
místopředsedo. Vážená kolegyně, paní ministryně, paní poslankyně, páni poslanci, jestli
chcete  nejlepší  argument  proti  této  schůzi,  tak  si  pusťte  projev  pana  místopředsedy
Okamury. To je klasický případ toho, jak se dá zmatlat úplně všechno, hrušky s jabkama,
a ze všeho obvinit  vládu a pak odejít středem. Já na tom projevu pana místopředsedy
Okamury  oceňuji  to,  že  tentokrát  si  ho  podle  struktury  evidentně  napsal  sám  a  že
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nekopíroval  slovenského  akademika.  Ale  to  je  tak  jediná  pochvala  a  z toho,  co  tam
zaznělo, tak je prostě – já to nemůžu nechat ležet, ale musím se ozvat. 

Bereme peníze hasičům a policistům. Tak já chci tady jasně říct, že dokud já budu
ministrem vnitra, tak hasičům a policistům nikdo nic nesebere. Ba naopak, snažíme se
masivně investovat do techniky, snažíme se masivně investovat do nových staveb. Jenom
včera jsem klepal na základní kámen nové hasičské stanice, alokujeme nové evropské
peníze a prostě na naše bezpečnostní sbory nekašleme, protože si vážíme toho, co pro
Českou republiku dělají. 

Česká pošta. Česká pošta do doby, než přišel ministr Hamáček a s podporou této
Sněmovny prosadil novelu zákona, která konečně vyřešila ten problém, kdy Česká pošta
ze svého zisku v té komerční oblasti doplácela na služby,  které si u ní objednal stát, a
tudíž se logicky propadla do ztráty, tak dokud jsme to nevyřešili, tak ten problém tady
prostě byl. A srovnávat ekonomické výkony České pošty s pouze komerčními subjekty je
nefér, protože pošta prostě každý rok doplácela stamiliony – a potom už i přes miliardu –
na to, co si u ní stát objednal. To jsme upravili a já věřím, že Českou poštu velmi rychle
dostaneme do kondice, protože už bude soutěžit na tom trhu neznevýhodněna. 

Co se týká platů. Já samozřejmě vím, že pošťáci mají  velmi nízké platy.  Také
proto jsme jim vloni přidali deset procent, a pokud to ekonomicky půjde, tak jim budeme
přidávat i nadále. Ale prostě je tady nějaká ekonomická realita a bohužel i to vyrovnání
pro Českou poštu se musí notifikovat u Evropské komise, zdržuje se to. Nicméně jakmile
ty peníze přijdou, tak ta pošta bude v podstatě v lepší kondici, než byla za těch minulých
dob. 

Takže já prostě teď nemůžu nechat ležet některá obvinění a takové plácnutí do
vody. Dám stranou porovnání vůle Německa odčinit svoji koloniální minulost s Namibií
s poválečným  vyrovnáním,  ale  to  se  spíš  hodí  do  hodin  dějepisu  a  ne  na  schůzi
Poslanecké sněmovny. 

Takže  kolega  Okamura  klasicky  ukázal,  k čemu  slouží  takovéto  mimořádné
schůze. My jsme připraveni o těch bodech diskutovat na schůzi, ta začíná příští týden.
Pojďme se o tom bavit, ale bohužel moje obavy, které jsem sděloval dneska novinářům,
se naplnily a zase z toho byla show, minimálně tedy v podání kolegy z SPD. Děkuji. 

Místopředseda PSP Vojtěch Filip:  Děkuji  panu předsedovi  vlády  a  ministru
vnitra Janu Hamáčkovi. Nyní vystoupí ministryně práce a sociálních věcí Jana Maláčová.
Prosím, paní ministryně, máte slovo. 

Ministryně  práce  a  sociálních  věcí  ČR  Jana  Maláčová:  Děkuji,  pane
předsedající.  Vážené paní poslankyně,  vážení  páni poslanci,  já podtrhnu,  co říkal  pan
první místopředseda vlády Hamáček. My všechny tyto problémy, které jsou zde navržené
k projednání, bereme velmi vážně a víte, že jsme na všechny ty situace, které tady byly
popsány,  připraveni.  A ještě jednou zdůrazním,  že v podstatě všechny body se budou
projednávat  na  té  řádné  schůzi  od  příštího  týdne.  Přesto  dovolte,  abych  se  vyjádřila
k některým věcem, které tady v rámci té diskuze padly. 
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Já  si  myslím,  že  v tuto  chvíli  z rezortu  nebo  z pohledu  Ministerstva  práce  a
sociálních věcí jsou nejakutnější následující věci. Za prvé, jak jsou připraveny sociální
služby na tu  aktuální  epidemiologickou situaci.  Za druhé,  jak jsou připraveny rodiny
s dětmi  s ohledem  na  ošetřovné  na  to,  co  v těchto  týdnech  probíhá.  Za  třetí,  jak
pomáháme zdravotně postiženým. To spadá pod to téma sociálních služeb. Jak to vypadá
s kurzarbeitem,  s balíčkem  zaměstnanosti,  jak  pomáháme  samoživitelkám  a  pak
samozřejmě lékařská  posudková  služba,  velmi  naléhavý problém.  Vezmu to jedno po
druhém. 

Sociální služby. Já jsem si tu napsala celkově 17 kroků, které jsme v posledních
dvou  týdnech  pro  sociální  služby  udělali.  Myslím  si,  že  nejdůležitější  je,  abychom
komunikovali, všem dávali jasné pokyny a monitorovali situaci. K dnešnímu ránu máme
v České republice 11 zařízení sociálních služeb, kde je nákaza covidem. Ono se to každý
den vyvíjí.  Nicméně k dnešnímu ránu to bylo 11 zařízení, kde máme infikovaných 99
klientů a 60 zaměstnanců.  Velmi dobře spolupracujeme s Ministerstvem zdravotnictví,
jsme napojeni na jejich databáze. To znamená, že informaci o každé další nákaze máme
v podstatě on-line. Takže 11 zařízení, 99 nakažených klientů a 60 zaměstnanců. 

Všechny pokyny, co se týká sociálních služeb, tak Ministerstvo práce a sociálních
věcí nově vyhotovuje ve dvou verzích. Ta jedna verze je stručná, srozumitelná, krátká. A
ta druhá pro ty, kteří to potřebují velmi podrobně a technicky, tak je skutečně, řekněme,
úřednická, do detailů, má většinou deset, patnáct, dvacet stránek.  Takže každý pokyn,
který připravujeme, je vystaven ve dvou verzích A4, pak podrobně je technicky,  ať si
každý vybere. Všechny věci, všechny pokyny, které Ministerstvo práce a sociálních věcí
sděluje,  jsou vyvěšeny na webu Ministerstva práce a sociálních věcí, rozesíláme je e-
mailem každému poskytovateli, protože my máme databázi všech poskytovatelů. Zároveň
je  komunikujeme  s Asociací  poskytovatelů  sociálních  služeb,  s odbory  a  samozřejmě
s kraji, které za sociální služby za své prostředky zodpovídají. To znamená, využíváme
skutečně všech kanálů. 

Včera jsme s Ministerstvem zdravotnictví dokončili pokyny pro sociální služby
v návaznosti na tzv. semafor. Opět vyhotoveno ve dvou verzích. Krátká a stručná a potom
velmi  podrobná.  A  smyslem  je  nemít  žádná  plošná  opatření,  ale  reagovat  na  situaci
v každém  jednotlivém  regionu.  Já  jsem  včera  požádala  pana  ministra  zdravotnictví,
abychom opět najeli na ten jarní, letní systém plošného testování zaměstnanců. Myslím si,
že to je extrémně důležitá věc pro psychologickou pohodu zaměstnanců. Já jsem přes léto
navštívila desítky zařízení. Lidé, kteří pracují v sociálních službách, často hovořili o tom,
že když se třeba necítí, mají jenom drobné bolení hlavy, tak se jim velmi těžko chodí do
práce,  protože  netuší,  jestli  například  nejsou  nakaženi  a  jestli  neohrožují  své  klienty.
Takže to plošné testování zaměstnanců na minimálně stejné úrovni jako v  létě je podle
mě v tuto chvíli klíčové a žádoucí. 

Zároveň jsem poprosila o jasné plány pro očkování na chřipku v tuto chvíli. Víte,
že očkovací čas pro chřipku je říjen, listopad tohoto roku. My jsme požádali Ministerstvo
zdravotnictví o stanovisko, zda by to nemělo být pro tu nejzranitelnější skupinu obyvatel
již například v září a jak postupovat, co se týká těch statisíců vlastně lidí, kteří patří do té
nejzranitelnější skupiny obyvatelstva. Požádali jsme kraje na začátku tohoto týdne, aby si
připravily  krizové  plány  pro  možný  výpadek  personálu.  Opět  ta  případná  chřipková
epidemie  nám může  zkomplikovat  situaci  s ohledem na  to,  jak  zajistit  péči  ve  všech
zařízeních sociálních služeb. A také jsem požádala pana ministra zdravotnictví, abychom
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se případně vrátili k té diskuzi, zda nedat krajům pokyn, jak zajistit krizová lůžka pro
případ většího počtu infikovaných klientů. Víte, že během nouzového stavu jsme měli
přidělený klíč 60 krizových lůžek na 100 tisíc obyvatel. 

Zároveň  si  myslím,  mnohá  vlastně  zařízení  sociálních  služeb  to  udělala,  že
bychom  měli  dát  všem  sociálním  službám  jasný  pokyn,  aby  si  vytvořily  zásobu
ochranných  osobních  pomůcek  alespoň  na  měsíc,  protože  denně  komunikuji
s jednotlivými zařízeními, tak vím, že problém je často ve finančních prostředcích. Víte,
že  jsme  vyhlásili  výzvu  na  dofinancování  provozu  sociálních  služeb  v souvislosti
s covidem. Ty peníze začínáme vyplácet. Je to klíčové zejména pro ta zařízení, kde je
zřizovatelem nezisková organizace. A my přistoupíme v příštích dnech k vyhlášení další,
druhé výzvy, tak aby skutečně ty zvýšené náklady spojené s koronakrizí nebránily tomu,
aby všichni byli vybaveni, co se týká ochranných osobních pomůcek. 

Protože se často jedná o tisíce nebo o stovky až tisíce služeb, tak jsme na začátku
tohoto týdne také znovu obnovili na webu Ministerstva práce a sociálních věcí formulář,
kde vlastně apelujeme na jednotlivé sociální služby,  které nemají  dostatek ochranných
osobních pomůcek, aby nám to sdělily, a my případně pomůžeme s jejich zajištěním přes
kraje. Na jaře tohoto roku to probíhalo tak, že pokud se to nepodařilo vyřešit do 24 hodin,
tak jsem volala jednotlivým hejtmanům a prosila jsem je o součinnost. 

Asi  největší  nebo  nejdůležitější  počin  těch  minulých  měsíců  v sociálních
službách,  tak  jak  jsem to  vnímala  z terénu,  bylo  to  vyplacení  rekordních  odměn  pro
zaměstnance v sociálních službách za to, jak skvěle zvládli první vlnu koronakrize. Víte,
že ty odměny se pohybovaly v řádu desetitisíců. Vyplatili jsme téměř 3 mld. korun. Já si
myslím, že to velmi motivovalo všechny zaměstnance a pracovníky.  Cítili se finančně,
nejenom slovně oceněni za tu skvělou práci, kterou odvedli, a já jim za ní ještě jednou
děkuji. 

My jsme  včera  obnovili  po  několika  měsících  tu  zvyklost,  kterou  jsme  měli
v době nouzového stavu, a to že každý týden... (Odmlka pro hluk.) 

Místopředseda PSP Vojtěch Filip: Já vám rozumím, paní ministryně. Požádám
sněmovnu  o klid.  A  jsem  přesvědčen,  protože  paní  ministryně  je  zatím  poslední
přihlášená do rozpravy,  že  ji  necháte  v důstojném prostředí  její  řeč  dokončit.  Děkuji,
pokračujte. 

Ministryně  práce  a  sociálních  věcí  ČR  Jana  Maláčová:  Děkuji,  pane
předsedající.  To znamená,  že každý týden máme hodinovou videokonferenci  se třiceti
největšími  aktéry v oblasti sociálních služeb. Nejsou to jen největší  poskytovatelé,  ale
jsou to i zástupci odborů, krajů, zástupci samosprávy,  to znamená obcí, zejména Svaz
měst a obcí a Sdružení místních samospráv.  Ale jsou to také zástupci proseniorských
organizací. Tento způsob komunikace na týdenní bázi se nám velmi osvědčil, protože tam
máme skutečně okamžitou zpětnou vazbu, co je ještě potřeba udělat, co chybí, co změnit,
co zlepšit, nebo naopak co funguje velmi dobře. Takže jsme poprvé po několika týdnech
měli tuto videokonferenci včera opět a ta zpětná vazba je dobrá. 

Já se snažím také několikrát týdně buď navštěvovat jednotlivá zařízení sociálních
služeb  –  teď  vzhledem  k tomu,  v jaké  jsem  byla  osobní  situaci,  sama  jsem  byla
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dobrovolně  v izolaci,  tak  jsme  pokračovali  v té  komunikaci  s jednotlivými  sociálními
službami přes videokonference. To znamená, že nad rámec toho středečního formátu se
třiceti největšími aktéry také několikrát týdně komunikuji se zaměstnanci nebo vedením
jednotlivých sociálních služeb. Včera to byla Charita Uherský Brod. A také se nám to
velmi  osvědčilo,  protože  opravdu  ta  upřímná  zpětná  vazba,  jaké  mají  jednotliví
poskytovatelé problémy, co potřebují, co funguje, co nefunguje, je prostě neocenitelná. 

My  jsme  také  tento  týden  zavedli,  protože  víte,  že  sociálních  služeb  mámě
několik tisíc, na Ministerstvu práce a sociálních věcí hotline, která je neustále vlastně
funkční pro případné dotazy, dovysvětlení, zpětnou vazbu, tak aby skutečně všichni měli
veškeré informace. Je to velmi důležité, je dobře využívaná. A opět nejlepší než například
přes  dlouhé  e-maily  vysvětlovat  nějaké  věci  je  udělat  dvou-,  tříminutový  telefonát,  a
všem je jasné, jak mají postupovat. 

Takže  já  bych  to  shrnula.  Na  denní  bázi  monitorujeme  situaci  v sociálních
službách,  velmi  dobře se  nám spolupracuje  se  statistikami  Ministerstva  zdravotnictví,
komunikujeme. Všichni mají jasné pokyny, jak mají postupovat. A přes všechny možné
kanály, vše se zasílá e-mailem, máme týdenní setkávání s hlavními stakeholdery, máme
dobrou zpětnou vazbu z terénu, máme zřízenou hotline. A cokoliv Ministerstvo práce a
sociálních věcí vydalo, tak je ve dvou verzích, v té podrobné a v té srozumitelné. A pak
samozřejmě je to i vyvěšováno na web MPSV. A myslím si, že sociální služby jsou na
celou  tu  situaci.  Nechceme  přistupovat  k plošným  opatřením,  nechceme  opakovat  tu
situaci z jara tohoto roku. 

Ještě jedna informace. My jsme měli v srpnu, tuším, že to bylo v polovině srpna,
velmi zajímavý kulatý stůl, kde jsme si na žádost pana ředitele Lormana ze Života 90
velmi upřímně řekli, co se s ohledem na fungování sociálních služeb během nouzového
stavu podařilo a co se nepodařilo. Myslím si, že to bylo velmi prospěšné pro všechny.
Jedna  zásadní  věc,  kterou  si  z toho  kulatého  stolu  před  měsícem nesu  –  je  opravdu
důležité všechna opatření provádět s ohledem na dva aspekty. Není to jenom ta ochrana
hygienická nebo epidemiologická, ale vždy musí být maximálně brán v úvahu i dopad na
psychickou  pohodu  ve  smyslu  sociální  izolace  nebo  dopadů  sociální  izolace  všech
klientů.  Myslím  si,  že  to  v sociálních  službách  extrémně  rezonuje,  to  znamená,  že
opravdu musíme dbát na oba tyto aspekty. 

Tolik k tomu, jak jsme připraveni v sociálních službách. Za veškeré podněty budu
ráda.  Pokud,  vážené paní poslankyně,  vážení  páni  poslanci,  k tomu cokoliv máte,  tak
budeme rádi. Případně, jestli máte zájem, tak vás i zapojíme do veškeré komunikace. 

Co se týká ošetřovného, tak sociální demokracie od srpna říká, že je potřeba mít
jasný  plán  na  nějaké  krizové  ošetřovné  s ohledem  na  to,  co  se  děje  ve  školách.
Ministerstvo  práce  a  sociálních  věcí  to  má  několik  měsíců  připravené.  Pokud  bude
koaliční partner souhlasit, tak to okamžitě vyšleme do legislativního procesu. Myslíme si,
že je dobré být připraven včas, dopředu. 

Co se týká zdravotně postižených, protože to tady velmi rezonovalo, tak já se
domnívám, že bychom neměli, co se týká ochranných pomůcek, zapomenout na těch 700
tisíc  zdravotně  postižených,  a  proto  také  požádám  vládu,  abychom  ochranné  osobní
pomůcky distribuovali  i  pro těch 700 tisíc  zdravotně  postižených,  aby i  tato  riziková
skupina byla státem řádně ochráněna. 
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My jsme v posledních dnech na vládě velmi podrobně také diskutovali nastavení
kurzarbeitu.  Já se domnívám,  že už jsme velmi  blízko dohodě.  Mám radost,  že takto
klíčový zákon, který se v Německu připravoval dlouhá léta, jsme zvládli na úrovni vládní
koalice, nebo téměř zvládli na úrovni vládní koalice, v řádu několika týdnů. Máme také
podporu tripartity.  Víte,  že jednání byla  velmi intenzivní,  zejména od května,  června,
vyvrcholilo  to  v červenci  a  pevně  doufám,  že  příští  týden  do  Sněmovny  vyšleme
legislativní  návrh na kurzarbeit,  tak aby mohl být v případě potřeby spuštěn od 1. 11.
Mou ambicí je, aby kurzarbeit byl ještě lepší program než Antivirus. Víte, že Antivirus
zafungoval  skvěle,  zachránil  několik  set  tisíc  pracovních  míst.  Je  hodnocen  nejenom
podnikatelskou sférou jako nejlepší protikrizový program. Mou ambicí je, aby kurzarbeit
byl ještě lepší než Antivirus. 

Ministerstvo  práce  a  sociálních  věcí  také  v návaznosti  na  program  kurzarbeit
finišuje takzvaný balíček zaměstnanosti, který bude reagovat na aktuální kondici na trhu
práce. Zde bych chtěla říci, že prioritou je pro nás regulace pracovních agentur a také
ochrana lidí ve věku 50+. Máme v České republice i přes ta velmi dobrá čísla strukturální
nezaměstnanost  a  lidé,  kteří  po  padesátce  přišli  o práci,  to  mají  na  trhu  práce  velmi
složité, je často nemožné najít si práci novou. A to je přesně cílem balíčku zaměstnanosti,
rizikové  skupiny  na trhu  práce  ochránit,  pomoci  jim najít  opět  zaměstnání,  dostat  se
z různých prekarizovaných pracovních podmínek. To je také věc, která se diskutuje na
úrovni tripartity, a v měsíci říjnu ji předložíme. 

Měli jsme tu často debaty o tom, co jsme udělali pro samoživitelky. Já bych ráda
zdůraznila, že jenom tento rok jsme realizovali – sociální demokracie si to kladla jako
jednu z podmínek vstupu do vlády – navýšení rodičovského příspěvku na 300 tisíc. Je to
zacíleno na všechny rodiny s dětmi, ale pomáhá to také samoživitelkám. Víte, že na jaře
tohoto roku jsme měli velmi nadstandardní ošetřovné, téměř 100 % čistého příjmu. To
bylo takto konstruováno zejména s ohledem na samoživitelské rodiny. Víte, že jsme na
jaře  tohoto  roku  během  několika  málo  dní  přetransformovali  takzvanou  covidovou
mimořádnou  okamžitou  pomoc  na  denní  bázi.  Ministerstvo  práce  a  sociálních  věcí
zveřejňuje statistiky na svém webu ohledně té takzvané covidové mopky a osobně mám
největší radost, že včera na sociálním výboru, když jsme projednávali náhradní výživné,
tak vládní návrh k náhradnímu výživnému byl podpořen 15 hlasy ze 16, to znamená, že
se ukazuje,  že  máme  velmi  dobrý vládní  návrh,  který  má podporu napříč  politickým
spektrem, a já si toho velmi vážím, protože náhradní výživné bude opravdu systémová
pomoc všem samoživitelským rodinám, u kterých se nedaří prosazovat vymáhání práva a
kdy jeden z rodičů neplatí výživné na své dítě, nebo dokonce děti. 

Podotýkám,  že  díky  tomu,  že  se  dnes  koná  mimořádná  schůze,  byl  zrušen
ústavně-právní výbor, a tím pádem se projednání náhradního výživného opět zdrží, takže
kdyby se dnes nekonala mimořádná schůze, tak jsme se v náhradním výživném posunuli
dál. 

Často  jsem zde  slyšela,  jaká  je  situace  v lékařské  posudkové  službě.  Já  s tím
souhlasím. Skutečně, lékařská posudková služba je velmi složitá věc, protože máme málo
lékařů.  Je to systémový problém. Mám velkou radost, že dnes předložil  pan poslanec
Běhounek  svůj  poslanecký  návrh  na  reformu  lékařské  posudkové  služby,  který  pan
poslanec Běhounek připravoval  ve spolupráci s Ministerstvem práce a sociálních věcí.
Hlavním cílem tohoto návrhu zákona je posílit LPS o novou profesi, o takzvanou profesi
nelékařského  zdravotního  odborníka,  který  bude  schopen  odbřemenit  lékaře,  protože
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problém LPS je vlastně v tom, že máme málo lékařů a ti jsou zavaleni prací. To znamená,
že tato nová profese odbřemení naše odborníky v LPS a maximálně připraví posudkový
spis.  To znamená,  u nepojistných  dávek  předposoudí  zdravotní  stav pro  příspěvek  na
péči,  průkaz  o příspěvek  na  zvláštní  pomůcku.  Posudek  tím  pádem  bude  vždy.  To
znamená, dnes jsme ve spolupráci s panem poslancem Běhounkem a různými odborníky
ze zdravotnické oblasti připravili tento návrh zákona a pevně doufám, že ho budeme brzy
projednávat. 

Dostala jsem pokyn, že už se nemám vyjadřovat k důchodové reformě, že na to
bude prostor v příštích týdnech, nicméně Ministerstvo práce a sociálních věcí i na této
věci velmi poctivě pracuje. 

Moc vám děkuji za pozornost. 

Místopředseda PSP Vojtěch Filip:  Děkuji  paní  ministryni  práce a  sociálních
věcí  Janě  Maláčové.  To  byl  poslední  přihlášený  k pořadu  schůze  z těch,  kteří  mají
přednostní  právo.  Vidím ještě  zástupce klubu  KDU-ČSL,  místopředsedu  klubu.  Máte
slovo, pane poslanče. 

Poslanec Vít Kaňkovský: Já se velmi omlouvám, kolegyně, kolegové. Opravdu
budu velmi krátký. Děkuji za ten exkurz paní ministryně Maláčové do sociálních témat.
Nicméně  pokud  máme  být  korektní,  tak  řešení  lékařské  posudkové  služby  oním
zmíněným zákonem je jenom jednou částí.  A abychom byli  také korektní,  tak na tom
zákoně spolupracovala také KDU-ČSL a druhým ze spolupředkladatelů novely, o které
mluvila paní ministryně a kterou předkládá jako hlavní předkladatel kolega Běhounek, je
nějaký poslanec Vít Kaňkovský. 

Místopředseda PSP Vojtěch Filip: Děkuji panu poslanci Kaňkovskému za jeho
vyjádření. Žádnou jinou přihlášku do rozpravy nemám. 

Připomínám znovu,  že  podle  § 54  odst. 7  zákona  o jednacím řádu Poslanecké
sněmovny  Sněmovna  rozhodne  pouze  o pořadu  uvedeném v žádosti.  Nelze  navrhnout
žádnou změnu ani doplnění pořadu, rovněž tak nelze rozšiřovat schválený pořad. 

Jednotlivá vyjádření těch, kteří  mají  přednostní právo, jsme zaznamenali.  Nyní
budeme  hlasovat  o celém  návrhu  pořadu  59.  schůze  Poslanecké  sněmovny.  Já  vás
nejdříve  odhlásím  a  požádám  vás  o novou  registraci.  Prosím,  přihlaste  se  svými
identifikačními kartami. 

O pořadu 59. schůze Poslanecké sněmovny rozhodneme v hlasování číslo 2, které
jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro. Kdo je proti? Děkuji vám. 

Hlasování  číslo  2,  z přítomných 98 pro 45,  proti  1.  Návrh nebyl  přijat,  pořad
schůze nebyl schválen. 

Všem děkuji za účast. Přeji vám dobrou chuť k obědu a sejdeme se v úterý na
řádné schůzi, kterou svolal organizační výbor Poslanecké sněmovny. 

(Schůze skončila ve 12.00 hodin.)
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